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(Deposition commenced at 2:04 p.m.) 

- - -  

(Defendants' Exhibit Nos. 1 and 2 were 

marked for purposes of identification.) 

- - -  

P!IR. STOFFERS: Swear in the 

witness. 

_ - -  

BARRY L. MICKEY 

having been first duly sworn, testified and was examined 

as follows: 

assume 

A 

Q 
plaint 

BY M R .  STOFFERS: 

Q Mr. Mickey, my name is Robert Stoffers. I 

represent Bill Tiedemann and Mental Health Services in 

this lawsuit where you have been identified as an expert 

on behalf of the plaintiff and have authored a report. 

I'm here today to take your deposition today 

concerning your report and your qualifications, etc. I 

you've had your deposition taken before? 

This is the first time. 

First time. Okay. I'm sure you've been advised by 

ff's attorney concerning what happens at a 

deposition. Let me emphasize a couple of things. I don't 



1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

5 

want you to guess today. 

If you don't know, tell me that too and we'll move on. 

If you know the answer, tell me. 

Please let m e  finish my question before you answer 

so that the reporter can take down an accurate transcript. 

If we start talking over each other, I'm sure it's going 

to happen unfortunately, but I'll try to avoid it and you 

can try to avoid it. 

reporter can take down an accurate transcript since she's 

taking down everything that's said today. 

That would be helpful so the 

If a question calls for a yes or no answer, you 

want to answer yes or no, please answer verbally. Answer 

all the questions verbally. 

nod and shake your head as you're doing now, that's fine 

now, but when you're asked a question, please verbalize 

it, so again the reporter can take down your answer and 

there's no mistake about what you mean. 

You may have a tendency to 

If 1 ask you a question which you don't understand, 

you lose your train of thought, I'm not clear for whatever 

reason, please let me know, 1'11 restate it. I want to 

make sure we communicate. 

A Yes. 

Q Finally, if you need to take a break at any point 

in time, let us know. Certainly we can accommodate you. 

Okay? 
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A Yes, sir. 

Q All right. Just so we agree. Give us your full 

name and spell your last name. 

A Barry L. Mickey. M-i-c-k-e-y. 

Q And we have had marked as Exhibit 1 your 

professional resume which I just got a 

Is that your current -- 

MS. WINSLET: 

copy of that? 

MR. STOFFERS: 

another one out for you. 

THE WITJ!JESS: 

extra copy. 

l!4R. STOFFERS: 

few minutes ago. 

Is there another 

Yeah, I put 

I gave him an 

I've had one 

BY MR. 

Q 
CV? 

A 

Q 
A 

Q 
A 

marked. You want to look at this? 

MS. WISTNER: Yeah. Thanks. 

STOFFERS : 

Is Exhibit 1 your current professional resume or 

Yes. 

And that has your current address on it? 

Yes, sir. 

725 Hawthorne Road in Findlay? 

Right a 
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Q 
A July llth, 1946. 

Q 
A No, sir. 

Q 
suspended or revoked? 

A No, sir. 

Q Have you ever been fired from any jobs where you 

were working as a social worker or were teaching social 

work? 

A No, sir. 

Q 

What is your date of birth? 

Have you ever been convicted of any crimes? 

Have you ever had any licenses or certifications 

And you're currently a professor at the University 

of Findlay? 

A Yes. 

Q 
Findlay? 

A This semester, this coming semester I'll be 

teaching an introductory social work course. 

believe in Social Work Policy. 

Organization and, oh, Human Behavior and Social 

Environment. The second HBSE class. 

Q Make sure I've got this down. Introduction of 

Social Work. Social Work Policy? 

A Right. 

What course do you teach at the University of 

A course 

A course in Community 

I 
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(2 The third one was? 

A Community Organization. 

Q And the fourth one? 

A Fourth one was Human Behavior and Social 

Environment, the second semester of that course. 

Q 
A This coming fall. 

Q -- this coming fall? Are those basic courses that 

you taught in the past here? 

A 

senior grade seminar, and in the past I've taught here at 

the University of Findlay, I've taught a course in Social 

Work in the Law. 

taught Child Welfare. 

Environment, Part I. 

Q Do any of those courses address this issue of 

suicide? 

A Yes. 

Q And how to assess suicide threats or risks? 

A Yes. 

That's what you're going to be teaching? 

I also teach a course in group work. I teach the 

I've taught Medical Social Work. I have 

And the Human Behavior in Social 

(1 

A 

Q 
A 

Which courses would they be? 

The introduction course addresses that. 

Introduction? 

Introduction to Social Work. We talk about it in 
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the group class, in the social work groups. We also talk 

about it in Human Behavior and Social Environment, and in 

the Child Welfare course. 

Q 
particular methods or instruments for assessing suicidal 

behavior? 

A Some of the -- some of the classes have instruments 

in the text books themselves that the students use so that 

they become familiar with the suicidal assessment scale or 

range, being whatever they might be called. 

Q Is there a specific, I guess, any text that you use 

that deals with how to use instruments for assessing 

suicide? 

A 

texts that I have used there are sections in those texts 

and in some of the texts we have taught, a course in 

Social Work in Health -- or Mental Health in Social Work, 

and in that text there are various instruments. I don't 

teach that course, but there are some texts that have 

actual assessment instruments in those in the area that 

deal with crisis intervention suicide. 

Q You don't teach the Social Work in Mental Health 

course? 

A No e 

In any of those courses do you specifically address 

I'm trying to think. In some of the Child Welfare 
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Q Okay. But you do teach the Child Welfare course? 

A Yes. 

Q And that has some instruments in it? 

A Right. 

Q And some text? 

A Text materials that are -- material in the text 

that tells how students that -- displaced students how to 

conduct those types of interviews or interrogations. 

Q 
or author of that text? 

A Not right offhand, no. I'm sorry, I can't. 

Q 
course that would list one of these texts that has this 

suicide instrument information in it? 

A 

years. 

do not know if it lists in that -- in the syllabus or not. 

Q Okay. You haven't taught the Child Welfare course 

for how long? 

A Oh, several years. I can't remember the last time. 

Four years, five years. 

Q So in the courses you are currently teaching, are 

there any texts that have chapters or sections that 

describe instruments to be used to assess suicide? 

And are you able to give me the name of that text 

Do you have a curriculum for your Child Welfare 

I have not taught the course myself in several 

We have an adjunct faculty that teaches it, and I 
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A I believe our one-to-one introduction course does 

address that issue, but I'd have to check specifically. 

Q Do you know what text you use there? 

A Yes, it's the Suppis and Welles, S-u-p-p-i-s 

W-e-1-1-e-s, and those are the authors. 

Q Okay. 

A But I can't remember the -- the exact title of -- 

Introduction to the Social Work E'rofession, I believe is 

the title of it. 

Q 
currently teaching -- 

A No. 

Q 
A No. 

Q -- assessment issue? 

A No. 

Q 
at the University of Findlay that deals strictly with 

crisis intervention or -- 

A No. 

Q -- crisis management? 
A No. 

Q 
Health course? 

Any other text that you're -- any course you're 

-- that would involve that -- 

Are there -- is there any particular course taught 

That would be part of this Social Work in Mental 
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A Right. 

Q 
work? 

A Right. Well, in -- let me think about that. All 

social work crisis intervention to some degree, suicide 

specifically is dealt with in those -- in the courses that 

we talked about. 

Q I understand. Does the University of Findlay have 

a -- I guess for lack of a better term, a crisis program 

to assist students who are having -- undergoing some sort 

of a crisis? 

A Yes. The depth of it I think deals with in-student 

services. 

Q 
program? 

A I -- I'm aware of it, and I have referred students 

to it, and talked to the -- to the people that work there, 

but as far as directly working with them, I don't do the 

field placements. 

And then it might touch it in the Suppis and Welles 

And have you had any involvement in that particular 

We've had students placed there in their field 

placements studying, learning to be social workers, but 

that part is taken care of by another professor in the 

program. 

Q So you don't work in that program? 
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A No. 

Q So you've been in Findlay since '92? 

A Right. 

Q Okay. And since you've been at Findlay University, 

have you worked in any mental health facility? 

A No. 

Q Prior to coming to Findlay, looks like you were at 

Wartburg College in Waverly, Iowa? 

A Right. Right. 

Q 
A Yes. 

Q 
A At Findlay, '92. 

Q Okay. And you were at Wartburg from '89 to'92? 

A Right. 

Q 
A 

University of Findlay with the addition of supervising 

some of the students in their field placements. 

Q 
do you? 

A No, not here at Findlay. 

Q I thought you said that. 

When you were at Wartburg, did you work in any mental 

Is that a full-time position? 

And you've been full time here since? 

What courses did you teach there? 

Similar to the ones that I taught here at the 

You don't do the supervisor field placements here, 

I wanted to make sure. 
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health facilities? 

A No. 

Q 
field placements while you were at Wartburg? 

A Probably. Let me think, 10 to 15 a year. 

9 

force students were placed? 

A 

hospitals and Child Welfare agencies and religious 

affiliated work agencies and other non-governmental 

organizations. 

Q And what did your supervision consist of? 

A First of all, setting up the placement and then 

supervised talking with the students and the social 

workers on the staff at the agencies; and make sure that 

the students' needs were met at that time; the curriculum 

was being follow; and that they were being primed to be 

common entry social workers upon graduation. 

Q 
various facilities they worked at? 

A Yes. 

Q 
A At Wartburg we had it set up, I want to say, at 

least three times a semester where I would actually go and 

About how many students did you supervise in the 

And was there a particular place where the work 

We had them placed in mental health -- students in 

Just a variety of -- of places. 

Did you actually go with the students to the 

And how often did you do that? 
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talk to the students and the supervisor in a 

supervisory-type conference. 

Q 
providing any services, were you? Let me back up. Did 

the student provide services as social -- back up. 

You weren't involved in supervising students or 

Did the student provide services in the field 

placement at Wartburg? 

A Yes. 

Q 
or was that done generally by the supervisor? 

A 

agency where the students were placed. 

Q Okay. When you were there at Wartburg, were you a 

licensed social worker? 

A Yes, in Ohio and with the -- I also had my ACSW 

with the National Association of Social Workers. 

Q You got your Ohio license in '94, according to your 

cv . 
A 

the resume. 

Q Right. 

A Yeah e 

Q 
A No, I'm sorry. Let me backtrack. I was licensed 

And did you do on-site supervision of them 

That was done generally by the supervisor at the 

Let me -- yeah, I think if that's what it says on 

I B m  just trying to -- 



1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

16 

in the state of Mississippi originally. 

Ohio I continued my Mississippi licensure because I was 

still in the process of getting my social work license 

going when I moved to Iowa. When we came to Ohio, I went 

ahead and changed my licensure from Mississippi to Ohio. 

I think that's how it goes. 

Q Okay. So when you were in Iowa, they didn't have 

their own state licensure? 

A Right. They are in the process of getting 

licensure. 

When I moved to 

Q And before Wartburg you were at Delta State 

University in Mississippi? 

A Right. 

Q For about ten years? 

A Right. 

Q 
A That was full time. 

Q 
A There I was coordinator of field instruction for 

the entire program, and I also taught the introductory 

course, the Child Welfare course, also -- let me think. 

The group course, Human Behavior, Community Organization, 

Social Policy, similar to the ones that I taught at 

Wartburg and here at Findlay. 

Was that a full-time job? 

And what did you teach there? 
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Q And as a coordinator field instructor, is that sort 

of an administrator position? 

A Yes, it was a quarter-time administrator position. 

Q And that completes your background or your 

experience at the college level regarding social work? 

A With regard to social work, yes. 

Q Looking at the next page of your CV, am I correct 

in understanding your professional experience, the last 

time you had a full-time job in the area of social work 

outside of a university is 1979? 

A Right. 

Q And that was at Arkansas Social Services? 

A Yes. 

Q And you were a supervisor there, regional. 

supervisor? 

A Yes. 

Q Did you have any direct contact with clients or 

were you -- 

A At times I did. 

Q Okay. 

A 

something of that nature, then I would take over for them 

during their absence. 

Q 

If a social worker went on vacation or was sick, 

And during that -- at that job about what percent 
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of your time did you -- was spent dealing with clients 

versus doing administrative or other duties? 

A This would be a guesstimate. Are guesstimates 

okay? 

Q That's fine. 

A Okay. Probably ten percent. Five to ten percent. 

Q And before that you had a full-time job at 

Sebastian County Social Services in Fort Smith, Arkansas? 

A Right. 

Q 
A Yes. 

Q Okay. I noticed there's a break between your 

employment at Arkansas Social Services in Sebastian 

County, about a two-year break. 

And again you were a supervisor there? 

A 

Q 
A 

Q 
A 

Q 
A 

Q 

That was when I was in graduate school. 

I see. Between '75 and '77? 

'75 and '77. 

Did you have to write a thesis for graduate school? 

No. 

Did you concentrate in any particular area? 

General social work practice. 

And your job as a supervisor at Sebastian County, 

again, can you give me an estimate of about how much your 

time was spent with clients versus supervisory or 
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administrative duties? 

A There -- there it was probably 25 percent of my 

time, because I had a -- carried an active case load as 

well as supervising the current county office. 

Q Okay. When you were at Sebastian County, the 

clients you dealt with, were they adult children, teenage, 

one or both or -- 

A All of them. 

Q A l l ?  

A All of them. All ages, all ranges. 

Q Okay. And then it looks like that your first 

full-time job as a social worker was Polk County in Mena, 

Arkansas? 

A Yes. 

Q 
A Yes. 

Q And that was, I take it, as a caseworker, your Job 

was primarily face-to-face contact -- 

A Face -- correct. 

Q -- with clients? 

A Right. 

Q 
with at Polk County? 

A 

That is a two-year stint? 

And was there a particular type of client you dealt 

Probably 70 percent of it was children and 
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adolescents with children of all ages, but I also did 

adults and the elderly. 

the county, so. 

Q 
dealing with adolescents in the social work area when you 

I was the only social worker in 

Would that have been your most extensive experience 

were at Polk County? 

A Most of it. Most extensive -- 

Q Right. 

A 

clients, yes. 

Q Right. 

A Yeah. Yeah. 

Q 
Polk County, did you ever assess an adolescent for suicide 

risk? 

A I don't believe I did. 

Q And while at Sebastian County, did you ever assess 

an adolescent for suicide risk? 

A Yes, I did. 

Q 
suicide risk while at Sebastian County? 

A I believe just one. 

Q 

-- with regards to time and the actual nurrber of 

During that two-year period of time you were at 

Do you know how many adolescents you assessed for 

Did that child end up committing suicide? 

A No. 
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Q 
A I was the initial social worker called out on the 

scene that I can remember. Trying to decide whether to 

put that child in a foster home or some type of treatment 

facility. 

Q And I know it's going back a number of years, but 

you were requested to go out to see this adolescent? 

A Yes. 

Q 
County, is that people called in and requested services? 

A Yes. 

Q While you were at Arkansas Social Services in Pine 

Bluff/Monticello, did you ever assess an adolescent for 

suicidal risk? 

A No, I did not. 

Q 
positions. For about a year, you were at Catholic 

Charities in Jackson, Mississippi? 

A Right. 

Q And it references social worker. What did you do 

in that position? 

A Part-time social worker who did the original -- or 

the initial home studies for couples that were 

contemplating adoption, and then the second follow up in 

What did your assessment involve in that case? 

Is that how you provided services at Sebastian 

And then the second page references some part-time 
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homes if a child was placed with them. 

Q 
in that position? 

A No. 

Q You were at Oakland Children's Home in Cleveland, 

Mississippi? 

A Right. 

Q 
A Right. 

Q And what did you do in that position? 

A That was a children's home for abused and neglected 

children, and I worked with the foster family who lived in 

the home and took care of the child while they were there. 

And with the board of directors that was in charge of the 

home. 

Q Did that job involve assessing adolescents for 

suicide risk? 

A No. 

Q 
you were teaching at Delta State? 

A Right. 

Q 
were at Delta State. 

Church, Mississippi. Mississippi Department of 

Did you ever assess an adolescent for suicide risk 

You were a consultant in that position? 

And it looks like those jobs were part time while 

It looks like you had a n d e r  of jobs while you 

Our Lady of Victories Catholic 
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Corrections. Hubbell Achievement House. 

A Right. 

Q Any of those jobs, did any of them involve 

assessing adolescent suicidal risk? 

A No. 

Q 
you worked the Pre-Release Center? 

A Right. 

Q Was that for adults? 

A Yes, for generally young adults. 

Q Okay. And Our Lady of Victories Catholic Church, 

what did you do there? 

A 

That was just a committee that the church had started with 

an amount of money that was donated to the church, and we 

dispensed it to people who were in need. 

Q 
to the board of directors? 

A Yes. 

Q 
A That's another like Oakland Children's Home. It 

was a home for neglected and abused children, and I 

consulted with the foster homes and with the board of 

directors to make sure that the services were provided as 

The job with Mississippi Department of Corrections, 

This was the church we belonged to at the time. 

The Hubbell Achievement House you were a consultant 

What did you do there? 
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they should be. 

Q Those various part-time jobs, give me an idea how 

many hours a week or month you spent on them? 

A Oh, five or ten. They were not -- there wasn't a 

great deal of time involved. 

Q Five or ten hours? 

A A month. 

Q Per month. Okay. And I take it your job in France 

had nothing to do with social work? 

A Well, it did. The first -- the second camp I 

worked at was a camp for underprivileged and neglected and 

abused children, but it was run by the French government. 

And the first camp that I worked at was just a -- it was a 

summer camp, but I would call it social work being a camp 

counselor. They're comparable. 

Q 
those positions, you didn't have any training as a social 

worker, did you? 

A No. No, I did not. 

Q 
presentations on the issue of suicide? 

A No, sir. 

Q 
A No. 

Sure. And at that time you -- when you were in 

Okay. Have you ever written any papers or made any 

Have you ever published any books on suicide? 
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Q I see you currently have your LISW in Ohio, but you 

don't currently use it? 

A Right. I'm not currently in private practice. 

Q In fact, you've never used it in Ohio, have you? 

A I use it to the extent that I classify myself as a 

licensed social worker and am able to use it should the 

occasion arise. 

Q 
A No. 

Q -- in Ohio? 

A No * 

Q 
worker was 1979 in Arkansas, and you practiced as a social 

worker? 

A No. I practiced as a social worker with the 

Catholic Charities. 

Q Okay. In adoptions? 

A In adoptions. 

Q 
A '87 to '88. '87 to '88. 

Q Part time, 80 hours a month? 

A Right" 

Q And, again, did you practice as a social worker in 

any other part-time jobs? 

But have you ever practiced as a social worker -- 

The last time you actually practiced as a social 

You practiced social work in Catholic Charities? 
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A At the Department of Corrections from '82 to '84. 

Q Okay. Okay. So as a social worker, the last time 

you were employed full time was '79? 

A Right. 

Q 
when you worked at Catholic Charities -- 

A Right. 

Q -- involving adoptions? 

A Right. 

Q 
perhaps for social workers in private practice that dealt 

with assessing adolescents for suicide? 

A No. 

Q 
have a similar and I guess crisis program for students 

like you have here in Findlay? 

A I'm sure they did. 

Q 
A Not -- not specifically. 

Q 
State? 

A No 

(I! 

adolescent for suicide risk during your career. Have you 

And the last time you did part time was -- was '88 

Have you ever provided -- put on any training 

When you were at Wartburg College in Iowa, did they 

Were you involved in that at all? 

Were you involved in any such program at Delta 

You've told me that you recall evaluating one 
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ever assessed any adults for suicide risk during your 

career? 

A Yes. 

Q 
A That I can remember, one specifically. 

Q Where was that at? 

How many times have you done that? 

A That was when I was at Fort Smith. 

Q 
A No. 

Q What was your involvement? 

A I was the social worker that was called out to -- 

actually it was a woman, and she had a child, and she had 

attempted -- she had actually attempted suicide. 

time I got there, it was an unsuccessful attempt, and so I 

talked with her and she was hospitalized and we put the 

child in the foster care. 

Q 
earlier the one time in Sebastian County, was that child 

hospitalized? 

A Yes. 

Q 
A Based upon my recommendation, it was the doctor, 

the psychiatrist. 

Q Okay. During your career as a social worker, was 

And did that person commit suicide? 

By the 

The adolescent that you had assessed you mentioned 

And whose decision was it to hospitalize the child? 
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it understood that the decision to actually hospitalize a 

child if there's a suicide risk is a physician's call? 

A Yes I 

Q You as a social worker make the recommendation, but 

it's up to the physician? 

A Yes. 

Q 
was that a community-based mental health center? 

A No, it's a public welfare agency. 

Q Okay. Sebastian County Social Services, is that a 

community-based mental health agency? 

A No. 

Q Arkansas Social Services? 

A No. 

Q 
health center? 

A No. 

Q 
A Define crisis counselor. 

Q 
A No I 

Q 
the plaintiff, have you ever been an expert in any other 

lawsuits? 

Was your -- was the Polk County Social Services, 

Have you ever worked in a community-based mental 

Have you ever worked as a crisis counselor? 

Have you ever held the title of crisis counselor? 

You have been identified in this case as expert for 
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A No. 

Q You were retained by Mr. Conway in this case? 

A Yes. 

Q How did -- do you know how Mr. Conway found out 

about you? 

A His -- I don't know if she's a legal assistant. 

Anyway, someone from his office called me and I believe 

they got their -- my name, it was either out of the Ohio 

Counselor and Social Workers' board records or NASW 

records where I'm listed and identified as a case social 

worker. 

Q 
A No. Well, excuse me. Define advertising. 

Q Well, other than just having a listing? 

A No, my name is listed. 

Q Right. 

A 

Q 
A As far as I know, no. 

Q 
A Not specifically, no e 

Q 
his legal assistant? 

A No. 

Do you advertise in any of those directories? 

But I don't make it a point to solicit employment. 

Were you recommended by anybody for -- 

Have you ever put any presentations on for lawyers? 

Did you know Mr. Conway before you got a call from 
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Q 
A No. 

Q 
in front of you? 

A Yes. 

Q 
A Right. 

Q Can I look at it, please? 

A m-m. 

Know anybody in his office? 

Do you have your file with you? Is that your file 

That's everything you've looked at and reviewed? 

- - -  

(Recess taken at 2:51 p.m.) 

- - _ .  

(Deposition resumed at 3:ll.) 

- - -  

(Defendants' Exhibit Nos. 3 through 6 

were marked for purposes of identification.) 

- - -  

BY M R .  STOFFERS: 

Q Mr. Mickey, I'm going to hand you what's been 

marked as 3 through 6. And my question is: Do they 

reference all the documents you reviewed in this case? 

A I believe they do. 

Q They do. Okay. Are there any documents that 

you've asked to be provided with that you have not been 
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provided with? 

A No. Do I put these here? 

Q Yeah. Now, if you look at Exhibit 3, that is, I 

guess for a lack of a better term, your engagement letter? 

M R .  CONWAY: March -- 

MS. WISTNER: March 12? 

MR. STOFERS: I'm sorry. 

MS. WISTNER: I didn't know 

which one. 

M R .  STOFERS: This is off the 

record. 

_ - -  

(Discussion held off the record.) 

- - -  

BY MR. STOFF'ERS: 

Q 
from Mr. Conway? 

A Yes. 

Q 
engagement letter? 

A I'm sorry, did I have -- 

Q A telephone conversation before that letter? 

A Yes. I forget if it was with him or his assistant 

but it was with someone in the office. 

Is Exhibit 3 that is marked your engagement letter 

Did you have a telephone conversation before that 



1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

32 

Q 
conversation? 

A 

witness. Asking me what my qualifications were. Those 

kind of things. 

Q 
time? 

A 

Q 
paragraph. 

concentrate on and review Bill Tiedemann? 

A Yes. 

Q Did you review -- 

Do you recall the substance of that initial 

Asking me if I would be willing to serve as expert 

Were you given any information on the case at that 

Just the general overview of the case. 

Now, what I'm looking at in Exhibit 3 in the third 

It appears that you're instructed to 

Lvni. CONWAY: And/or Mental 

Health Services, Inc . 
BY Lvni. STOFEERS: 

Q And/or Mental Health Services. Thank you. 

A Thank you. 

Q 
involved in this case? 

A No. 

Q 
regard to Fran McIntyre? 

A No. 

Did you review the conclusions of any other persons 

Have you offered any opinions in this case in 
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Q 

D r .  Lightbody? 

A No. 

Q Have you offered any opinions i n  regard t o  any 

personnel a t  t he  Cleveland Municipal School D i s t r i c t ?  

Have you offered any opinions i n  regard t o  

A No. 

Q 

conduct o r  ac t ions  of Gerry Beard-Chaney? 

A No. 

Q 

ac t ions  o r  conduct of Mrs. Morrison/Atkins? 

A N o .  

Have you offered any opinions i n  regard t o  

Have you offered any opinions i n  regard t o  

the  

the  

Q 

t o  any other  person other  than M r .  Tiedemann and Mental 

Health Services? 

A N o .  

Q And we've marked earlier your repor t  there ,  it is 

Exhibit  2, and t h i s  is  your report? 

A Y e s .  

Q 
A No. 

a 
A Y e s  e 

Q 

Have you been asked t o  o f f e r  any opinions i n  regard 

Have you offered any other repor ts  i n  t h i s  case? 

Does t h a t  report  contain a l l  of your opinions? 

Looking a t  your repor t ,  it states -- your repor t  of 
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March 15, and that was three days after you got the 

material, right, March 12? 

A Yes. 

Q 
probably, if it was overnighted to you on the 12th? 

A I don't recall the specific date they arrived. 

Q Sometime between March 12 and 15 you came up with 

your opinions, right? 

A Right. 

Q 
the depositions of school personnel, in particular Fran 

McIntyre? 

A Yes. 

Q 

Actually you got the materials on March 13, 

And at that time on March 15 you asked to look at 

And it appears that that deposition was then sent 

to you on May l? 

A 

Q 
are 

A 

Q 
A 

Q 
A 

Q 

Correct. 

And I noticed that you have a pad of 

those the notes that you have taken -- 

Yes. 

-- in reviewing the records -- 

Yes. 

-- of the depositions in this case? 

M m - h .  

Are those all your notes? 

notes here, 
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A They are not all my notes. I had another page that 

I used to prepare the document with, and I do not have a 

clue where they are. 

Q 
A A draft of my report, but it was nothing 

A draft of your report? 

substantive. 

Q Okay. 

reviewing records and depo transcripts, those two pages 

are it? 

A Yes. Yes, that's it. 

But in regard to notes that you took after 

Q And from looking at those it appears that all those 

notes concern the deposition transcript of Bill Tiedemann? 

A Yes. 

Q Do you have notes for any other deposition 

transcripts? 

A No. 

Q 
I'll get those copied. 

I'll get back to those when we have another break. 

MS. WISTNER: Can I see that? 

BY MR. STOFFERS: 

Q In your letter or your report of March 12 you state 

that in regard to depos of school personnel and 

Psychologist McIntyre, you raise the issue whether or not 

those depositions would -- would help you determine 
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whether or not Mr. Tiedemann had the right to intervene -- 

A Yes. 

Q 
A I was -- yes. 

Q Okay. And after did you read the McIntyre 

deposition? 

A Yes. 

Q Okay. Do you have any notes on that deposition? 

A No, I do not. 

Q Okay. Were you &le to answer that question that 

you had? 

A Yes I 

Q 
A That Mr. Tiedemann did have the right to intervene. 

Q 
overt request. 

A Yes. 

Q 
when you say -- 

A Mr. Tiedemann received a phone call from 

Mrs. Morrison and then he talked to the -- to Fran 

McIntyre at some point during his initial contact with 

Mrs. Morrison on December the 8th, and reviewing the 

documents that are in the -- in all of the material that 

-- without the schools overt request? 

What was the answer to that question? 

Had the right to intervene without the school's 

Is that what you concluded? 

And what do you mean -- I guess I don't understand 



1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

37 

the agreement that the arrangement that the school had 

with Mental Health Services, Incorporate, that the crisis 

intervention team would -- if they were called, they had 

the right to come out. 

was somewhat confused on who initiated the telephone call. 

Nonetheless, Mr. Tiedemann talked to Miss McIntyre. So 

Miss McIntyre knew he was involved. 

Q Did Miss McIntyre asked Mr. Tiedemann to come to 

the school that day to see Matthew? 

A I don't believe she did. 

Q 
school that day to see Matthew? 

A No, she did not, at least not from any of the 

records that I observed. 

Q 
School District at that time December of 1998 in regard tc 

seeking services from the mobile crisis unit? 

A As I understood it, it was that mobile crisis 

services are the crisis intervention team that would be 

contacted if there was a crisis. 

Q 
school district contact mobile crisis or Mr. Tiedemann? 

A 

Miss McIntyre did. That somehow Mr. Mc -- or 

And Mr. Tiedemann was called -- I 

Did Mrs. Morrison ask Mr. Tiedemann to come to the 

And what was the policy of the Cleveland Municipal 

And did the school district -- anybody from the 

It was my understanding that through Mrs. Morrison, 
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Mrs. McIntyre and Mr. Tiedemann spoke on the telephone. 

Q 
A 

as 

Q 
A 

Q 
A 

Well, how did that come about? 

That -- that I am -- that I am not sure. It seems 

if Mrs. Morrison called Mr. Tiedemann. 

It seems as if, but you're not sure? 

I'm not sure. 

Okay. And -- 

But irrespective of how the contact was made, 

Mr. Tiedemann received a call from the mother of child who 

was his active client. 

Q Okay. And so on that date, on December 8 of 1998, 

did anybody ask Mr. Tiedemann to come to the school to see 

Matthew Morrison? 

A No 9 

Q 
Cleveland Municipal School District that Mr. Tiedemann 

from the Mobile Crisis Unit come to school and to assess 

the child and without the request -- maybe meet the 

parents or somebody at the school district? 

A 

Q 

And was there any provision in the policy with the 

It is my understanding that they could. 

And what do you base that understanding on? 

A 

emergency crisis services. 

Q 

That they were the ones that were to provide 

And how were they to provide those services? 
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A However they felt it was necessary, whether that 

would -- you know, by whatever means they felt were 

necessary. 

Q Well, did you review the school district policy in 

regarding suicide intervention? 

A Yes. 

Q This is yours too? 

A Oh, yeah. 

Q 
A I'm sorry? 

Q 

And can you find that for me? 

Could you find that policy in 

MR. CONWAY: 

all his stuff? There's 

thing here. 

MR. STOFERS: 

everything. 

M R .  PHILIPP: 

MR. STOFFERS: 

THE: WITNESS: 

crisis intervention -- 

MR. CONWAY: 

been sent -- 

TIlE WITNESS: 

there? 

Have you returned 

at least one other 

I've returned 

Notes. 

Oh. 

It's under the 

You may not have 

Maybe -- maybe I 

did not review it. Maybe I did not review 
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it. 

BY M R .  STOFF'ERS: 

Q Because I don't see that referenced in any of the 

letters that have been marked 3, 4, 5 and 6. 

A Okay. I think what I'm doing is confusing it with 

the fact that it's mentioned so many times in the -- in 

the depositions and the statements. 

Q So you've not actually reviewed the procedures for 

student suicide threats or attempts -- 

A No. 

Q -- as in effect in December 1998? 

A No. 

MR. STOFFERS: Off the record. 

- - -  

(Discussion held off the record.) 

- - -  

MR. STOFF'ERS: Read back the 

last question. 

- - -  

(Last question propounded by counsel was 

read back by the court reporter.) 

- _ . -  

BY M R .  STOFFERS: 

Q Do your notes that you've took from these 
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depositions reflect anywhere that Bill Tiedemann and 

anybody from the Mobile Crisis Unit had the authority to 

assess the student at a school without the request or 

without the consent of the school or a parent? 

A No. 

Q In your report, Exhibit No. 2, you state -- you 

have a statement "Based upon what I have read in this 

matter, and on my understanding of professional social 

work practice in general and crisis intervention in 

particular," what are you referencing there in regard to 

crisis intervention in particular? 

A 

Q First page of your report, second paragraph. 

A Oh, okay. All right. Crisis intervention in this 

instance would be the immediate work that the social 

worker -- when the crisis arises and how the social worker 

responds to it, how they formulate the case plan, what 

they decide to do as a result of the crisis to either 

resolve the crisis or make it more manageable for the 

client. 

Q Are there particular protocols, guidelines to be 

followed in addressing the issue of crisis intervention or 

how to intervene a crisis? 

A 

Where -- where are you on mine? 

Depending on the severity of the nature of the 
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crisis, time is of essence and the social worker must act 

with appropriate diligence, speed. So the more the 

severity of the crisis, the more problematic it might be 

for the social worker to come up with the correct 

resolution. 

Q Any other -- any other protocols that will be 

followed for crisis intervention other than time is of the 

essence? 

A 

Making sure that contact is made with all significant 

others, whether they be the client, the client's family, 

school personnel. Making sure that the case history is 

followed or not followed. Excuse me. Making sure that 

the case history is known by the social worker. 

Q 
getting information, know the case history? 

A Making sure that follow up is accomplished. If the 

immediate crisis is resolved, to make sure that the -- any 

underlying problems can be looked at and possibly 

diagnosed and worked on as the case evolves. 

Q Anything else? 

A I think that's it. 

Q Now, in Mr. Tfedemann's case, did he act timely on 

December 8 fn contacting Mrs. Morrison? 

Making sure that enough information is gathered. 

Anything else other than time is of the essence, 
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A Initially, yes. 

Q Now, when you say "initially," that suggests to me 

that you think not subsequently? 

A It would have -- let's see. He first talked to 

Mrs. Morrison at 2:OO the afternoon of the 8th, and then 

he did not talk to her again until 9:30 -- 1O:OO. It was 

late -- late that evening. 

Q Okay. 

A And that -- that amount of time concerned me 

somewhat. The amount of time between the initial contact 

and the follow up. 

Q 
frame as far as -- 

A No. 

Q -- as far as Matthew Morrison? 

A He went home, but as far as what he did when he 

went home, who he saw, what transpired, I don't know. 

Q The fact there is no contact with Mr. Tiedemann 

between two and 9:OO on December 8, did that impact 

Matthew Morrison at all? 

A I think it may well have. 

Q 
A Yes, it did. 

Q 

Did anything occur during that time -- that time 

Can you give me an opinion, it did or not? 

How did it impact him? 
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A Because in my opinion he had written the suicide 

note, knowing that the note was there, knowing that the 

mother was concerned knowing that he was going home, 

knowing that he had written at least one suicide note in 

the hospital just three weeks prior to that, knowing that 

his hospitalization lasted nine days, he was given 

medication but had received no follow-up treatment, 

knowing all those things and knowing that Matthew was 

going home, and then no contact again until 9:30, 1O:OO 

that night, that impacted adversely I believe. 

Q Well, how did it impact him adversely? Do you have 

any information how it adversely impacted Matthew? 

A No, I do not. That would be an opinion on my part, 

but there is nothing in the file. 

Q 
A No, there's no evidence that's been presented. 

Q 
A No. 

Q Is that correct? 

A Yes. 

Q And Mr. Tiedemann, did he -- your second protocol 

f o r  crisis intervention is get information. 

Mrs. Morrison, correct? 

A Yes. 

There's nothing substantiating your opinion? 

Nothing of any negative impact that you know of? 

He talked to 
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Q He talked -- you think he talked to the school 

psychologist Fran McIntyre? 

A It is mentioned that he talked to her. It's in his 

notes, but what he said, what transpired, what was -- what 

information was passed between the two, there's no 

information in his notes as to what it was. Just that 

there's a notation that he did -- he did talk to her. 

Q So you don't know what, if anything, McIntyre and 

Tiedemann said to each other? 

A No, there's nothing in Tiedemann's notes that 

indicate that. 

Q And did Mr. Tiedemann offer services to 

Mrs. Morrison that day to see Matthew? 

A I believe he did. 

Q Did she recline those services? 

A Yes, she did. 

Q Is it appropriate for Mr. Tiedemann to go through a 

parent when you're dealing with an adolescent in regard to 

asking to provide services? 

A In this instance, no. 

Q It's not? 

A No, it is not. 

Q And why do you say it wasn't appropriate for 

Mr. Tiedemann to go through Mrs. Morrison in regard to -- 
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A Because -- 

Q 
A Because Mrs. Morrison was not the client. Matthew 

was. Matthew was suicide -- Matthew was ideating suicide 

just a relatively short period of time before Mr. 

Tiedemann talked to Mrs. Morrison. 

-- offering his services to Matthew Morrison? 

Mr. Tiedemann knew the case history; knew Matthew 

had an open relationship with him; had an open case with 

him given the fact that that had been a fact; and 

Mr. Tiedemann knew the history of his history and previous 

ideations. Mr. Tiedemann should have talked to Matthew. 

Q 
Mrs. Morrison, is that what you're saying? 

A Yes. 

Q Doesn't need her consent, is that what you're 

saying? 

A That's what he should have -- yes. 

Q 
A Thirteen. 

Q Thirteen years old, a minor? 

A Right. 

Q Okay. Do the policy and procedures at the Mental 

Health Services allow for a crisis intervention worker 

such as Mr. Tiedemann to assess a minor without the 

He could talk to Matthew without asking 

And what did the -- Matthew is 12 years old? 
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consent of a parent? 

A That I do not know. 

Q Do the social workers' rules for the state of Ohio 

allow that to be done? 

A I'm uncertain. I'm almost certain that they do 

allow that in the case of self-injury or injury to others 

when there is a severe life threatening crisis. 

Q Even if the parent doesn't consent, that can take 

place? 

A To -- to save -- to assure the safety of the child, 

yes. 

Q And are you able to point to me any particular 

provision of the social workers' rules in Ohio? 

A No. No, I can't. 

Q Was there any indication when Mr. Tiedemann talked 

to Mrs. Morrison at the school that Matthew was not -- was 

not in a safe environment? 

A The environment was safe. 

Q Was there any indication when Mr. Tiedemann talked 

to Mrs. Morrison on the evening of December 8 that Matthew 

was not in a safe environment? 

A Not from Mrs. Morrison's point of view, no. Or 

rather I should say from her point of view he was in a 

safe environment. 
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Q 
go home with his mother right from the school? 

A I don't know if she allowed it or the school 

allowed it. 

sure how permission was granted or whether Mrs. Morrison 

took it upon herself to take him home. 

Q 
was safe to take Matthew home that day? 

A As far as I know, yes. 

Q Other than Mr. Tiedemann not talking to Matthew, 

was there any other information that you feel he did not 

obtain during this crisis intervention involving Matthew 

on December 8? 

A Yes, he didn't look at the note. He did not ask to 

see the note. 

Q 
Did anybody offer it to him? 

A I -- I do not know that. 

Q 
Mrs. Morrison? 

A I do not know that. 

Q 
than Matthew Morrison and Miss McIntyre? 

A I do not know that. 

And you knew that Fran McIntyre allowed Matthew to 

I'm not sure how the permission was. I'm not 

As far as you know, did Miss McIntyre feel that it 

Do you know if the note was made available to him? 

Do you know if it was even made available to 

Do you know if anybody saw the note that day other 
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Q Any other information that you feel Mr. Tiedemann 

didn't obtain? 

A 

Mr. Tiedemann in his deposition said that had he seen the 

second note, that he would have done a diagnostic 

assessment, a complete and new diagnostic assessment. 

That information would have been invaluable and within the 

rules of -- of social work practice, should have been 

done. 

Q Okay. That's -- that's based upon him being 

provided with a note? 

A 

even asked to see it, at least that's not indicated 

anywhere in the case records. 

Q 
consent of the parent? 

A Yes. 

Q And on that -- 

A Unless -- now, there I said, yes. Let me 

backtrack. I'm not sure because of the nature of the -- 

the crisis itself. 

Q Well, did he or didn't he need the consent of 

Mrs. Morrison that day to see Matthew and do an 

assessment? 

Given the fact that even by his own admission 

Or him asking to see the note. I don't think he 

h d  in order to do an assessment, he would need a 
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A Ideally I don't think he did, but that's -- I can't 

answer that emphatically yes or no. 

Q And as you sit here, you know of no policy of the 

Mobile Crisis Unit to allow him to see Matthew without 

consent; isn't that true? 

A No, that's true. 

Q 
workers in Ohio that would allow that to happen; isn't 

that true? 

A Yes. 

Q 
from Mental Health Services? 

A Yes. 

Q Did you find any deficiencies in those policies? 

A As they were written, I can think of none that I 

found . 
Q 
that you feel Mr. Tiedemann did not do? 

And you can't point to any rule governing social 

Did you review the policies for crisis intervention 

Anything else in regard to obtaining information 

M R .  CONWAY: Other than what's 

in this report? 

MR. STOFFERS: Well, this is a 

question -- I've been going over that, Tom. 

I'm asking for protocols for crisis 

intervention. He mentioned various items 
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and I'm going through them. 

ME?. CONWAY: Okay. 

A I -- I can think of none at this time. 

Q The third as to the crisis intervention you 

referenced? 

A 

Q Did Mr. Tiedemann do that? 

A Mr. Tiedemann had the case history, but I don't 

think he asked enough questions about the particular day 

to adequately make a decision or to help Mrs. Morrison 

make a decision or to help the school make a decision on 

what to do with Matthew. 

9 Well, the school asked for Mr. Tiedemann's input or 

assistance. 

A They talked to him. 

Q Did they ask for his assistance? 

A During the -- during the conversation that 

transpired between Mrs. McIntyre and Mr. Tiedemann, I do 

not know. 

Q 
Mr. Tiedemann's assistance or input? 

A No, I don't. 

Q You agree with me that Mr. Tiedemann was relying on 

information he was getting from Mrs. Morrison and f r o m  

Was getting the case history. 

Do you know if anybody else at the school asked for 
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Miss McIntyre and anybody else at the school? 

A Yes. 

Q And it's reasonable for him to rely on information; 

isn't that correct? 

A 

One of the intrinsic reasons for a social worker's 

practice is to make sure that enough information is 

gathered, and it is my opinion that Mr. Tiedemann did not 

gather enough information. 

Q That's not my question. My question was: Was it 

reasonable for him to rely on information provided to him 

by Mrs. Morrison and Miss McIntyre and anybody else at the 

school? 

A At that point in time, no. 

Q 
information, -- 

A Because -- 

Q -- why not? 

A 

necessary to adequately assess the case. 

at the notes. 

did not look at the assessments. 

Q What assessments? The -- the suicidal assessment? 

The risk assessment that Miss McIntyre did? 

To the point that he gathers enough information. 

It's not reasonable for him to rely on 

Because he did not get the information that was 

He did not look 

He knew the case history of Matthew. He 

Was that a 
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proper assessment? 

A I think she may have erred in interpreting it. 

Q 
tell him that she had it? 

A I believe she did. 

Q What did she tell him? I thought you told me two 

And did she provide that to Mr. Tiedemann or even 

minutes ago you don't remember what they talked about. 

A There's a lot of information in this case. I 

apologize. I believe she told him that she did an 

assessment, but the ranking was either -- it was 

borderline but he was not suicidal. I believe that was 

the information she gave him. Or that was the 

information -- I don't know if she gave it to him or 

Mrs. Morrison gave it to him, but Mr. Tiedemann knew that 

an assessment had been completed. 

Q So you believe that Mr. Tiedemann is getting 

information from either Morrison or McIntyre that Matthew 

had been assessed at school and he was not suicidal; is 

that what you're saying he was told? 

A I believe so. 

Q Okay. If that information was given to Mr. 

Tiedemann by Miss McIntyre, why wasn't it reasonable for 

him to rely on it? 

A Because he knew Matthew's history. He knew that 



1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

54 

Matthew had been suicidal as recently as three weeks 

before; that he was hospitalized for nine days, and the 

fact that there was a second note. And I believe there 

was. I know there was a second note when Matthew was in 

the hospital, but somehow got destroyed. 

And looking at the notes, as I reviewed the notes, 

they are so similar in their intent and purpose, that it 

would be prudent social work practice for Mr. Tiedemann to 

inquire as to the -- to the note itself, since it was an 

open case and it was a crisis. 

specialist. 

Q 
specifically trained for the crisis team for the school? 

Mr. Tiedemann was a crisis 

Miss McIntyre was not a crisis specialist. 

You're not aware that Miss McIntyre was 

You ' re 

A 

Q 
that? 

A 

Q 

A 

Q 

not aware of that? 

It's my understanding that she was a psychologist. 

And she was on the crisis team, were you aware of 

I saw that in the school records. 

So she was trained to handle crises, right? 

MR. CONbJAY: Objection . 
I don't know what her training was. 

Okay. So you don't know if she was trained to 

handle a crisis or not? 

A It's -- I know she was a certified school 
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psychologist. 

school psychologist undergoes or what their qualifications 

are. 

Q 
that she performed? 

A I do not know. 

Q Was there any reason why Mr. Tiedemann wouldn't 

believe that Miss McIntyre was not qualified to perform 

the suicide assessment? 

A I do not know. 

Q Was Mr. Tiedemann given any information on December 

I'm not familiar with the training that a 

Was Miss McIntyre qualified to do the assessment 

8 while Matthew was at the school that his suicide 

assessment performed by Miss McIntyre was in error or 

incorrect? 

MS. WISTNER: Objection. 

A I do not know. 

Q 
don't think it's been answered. 

So getting back to my question a few minutes ago, 

Was it reasonable for Mr. Tiedemann to rely on 

information provided by Miss McIntyre? 

MS. WISTNER: 

BY Ml3.  STOFEERS: 

Q Whatever she provided? 

'MR. CONWAY: 

I 

Objection. 

Objection. Asked 



cia 

0 
8 
(r 

3 

1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

56 

and answered. 

MS. WISTNER: Objection. 

BY MR. STOFE'ERS: 

Q 
it reasonable or not? 

Well, I don't think I got an answer to that. 

MR. COWAY: Objection. 

BY M R .  STOFE'ERS: 

Q And if no, why? 

A Based on the fact that Mr. Tiedemann knew the 

Was 

case 

history of Matthew; had had no contact with either Miss 

McIntyre or the school; that he knew Matthew was suicidal; 

that he knew that he had specific ideations for suicide 

within three weeks of -- of writing the note; given that 

Matthew -- he also knew that he wasn't seeing anyone to 

help him with his problems since his -- subsequent to his 

discharge from the hospital; given that Mr. Tiedemann knew 

there was a note; given that the assessment had been done, 

it would have been in my opinion prudent social work 

practice for Mr. Tiedemann to do a diagnostic assessment 

for Matthew. 

Q 
Was it or was it not reasonable for Bill Tiedemann to rely 

on whatever information he's provided with by Fran 

McIntyre? 

That was not my question. The -- my question was: 
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MS. WISTNER: Your question 

wasn't what -- your question was -- 

TH€? WITNESS: No. No. I just 

gave you -- no. No, it was not reasonable. 

MR. STOFE'ERS: Read back the 

last answer. 

- - -  

(Last answer given by the witness was read 

back by the court reporter.) 

- - -  

BY MR. STOFE'ERS: 

Q So I understand from the answer, that you believe 

that Miss McIntyre's assessment was not accurate; that Mr. 

Tiedemann shouldn't rely on Mrs. McIntyre's total -- 

MS. WISTNER: Objection. 

A I know he should have gone a step further. 

Q Well, my question is: Do you believe that Miss 

McIntyre's assessment was not accurate; he shouldn't have 

relied on it? 

M R .  CONWAY: Objection. It's 

a compound question. 

BY FIR. STOFFERS: 

Q Okay. Do you believe that the assessment was not 

accurate by Miss McIntyre? 



1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

58 

A Yes, I do. 

Q And you also believe that Mr. Tiedemann therefore 

should not have relied on the assessment; is that 

correct , -- 
A He -- 

Q 
A He should not have relied on the assessment. Not 

based on the fact that I know now it's inaccurate, but 

because he knew of Matthew's past. 

history. It's not just the assessment. It's all -- it's 

the whole thing that goes together. 

Q 
ideations from the time he left the hospital to December 

8? 

A There are none reported, no. 

Q Did Miss McIntyre ask Mr. Tiedemann to perform an 

assessment that day? 

A I'm not aware that she did. 

Q Did Mrs. Morrison ask him to perform an assessment 

that day? 

A I'm not aware that she did. 

Q So your opinion, Mr. Tiedemann should -- should 

have just taken it upon himself to perform the assessment 

without the request or consent of the school or 

-- based on what you already said? 

He knew of his 

And did Matthew have any suicidal thoughts or 
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Mrs. Morrison? 

A Given that Mrs. Morrison called him to apprise him 

of the -- of the situation; given that he had talked to 

Mrs. McIntyre, yes. 

Q 
Mobile Crisis Unit allow for assessment to take place? 

A I'm sorry, would you repeat? 

Q Do you know if in the policy and procedures it 

allows for assessment to take place without the request or 

consent of a parent or somebody at school? 

A No, I do not. 

Q 
take place? 

A No, I do not. 

Q 
allow that to take place? 

A No, I do not. 

Q Mr. Tiedemann made sure that Mrs. Morrison had 

gotten an appointment with the Applewood facility; isn't 

that true? 

A I know she had an appointment. Now, which time are 

you talking about? 

Q December 8th. I'm on December 8. 

A December 8. Okay. That evening or that afternoon 

And do you know if the policy and procedures with 

Do you know if the school policy allows for that to 

Do you know if the social workers' rules in Ohio 
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she said I think she -- no. I -- they called and, in 

fact, that night, and said she had an appointment like the 

30th of December I believe. 

Q 
discharge from the hospital was to have Matthew receive 

aftercare at an outpatient facility such as Applewood, 

correct? 

A Correct. 

Q 
include any continuing care by Mobile Crisis; is that 

correct? 

A I believe that's correct, yes. I think there's 

mention on an as-needed basis. I mean if there is a 

crisis that arises, then they could be called. 

Q And if they were called, somebody wanted their 

assistance, they would provide it, correct? 

A Correct. 

Q As far as you know, after Matthew was released from 

the hospital, nobody requested Mobile Crisis to provide 

any assessment of Matthew after he came out of the 

hospital up until his death, correct? 

A Correct I 

Q In these suicide notes that Matthew wrote, what was 

the context of the suicide note that he wrote on November 

Okay. And that was the -- the plan after the 

The discharge plan from the hospital did not 



1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

61 

lo? 

A The first one was -- both of them were to his 

father, and the first one he wrote to his dad said that he 

wanted to know if he loved him. That -- 

M R .  CONWAY: 

it. 

BY M R .  STOFFERS: 

Q Go right ahead. 

A Let see here, do you remember 

M R .  CONWAY: 

T€iE WITNESS: 

You can look at 

where -- 

Yeah. First one. 

I've got the 

second one. Okay. 

BY MR. STOFFERS: 

Q The second one you just got today, right? 

A Right. The first one, he wants to know if his 

father loves him. 

himself. 

Q 
note? 

A Yes, he does. By shooting myself or run over by a 

car or take an overdose of pills. 

a Okay. And the second note, how -- what is the 

referenced method? 

A 

If he doesn't he's going to kill 

Does he say how he's going to kill himself by the 

The second note references he's going to kill 
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myself by jumping off -- I believe it's jumping off a 

building. 

Q 
a shotgun or walking -- or hit by a car? 

A That's an error. Both notes express specific 

ideations. 

himself. 

Q 
March 15, you didn't have the second note? 

A No, I didn't. There was another note that I 

thought was the second note, but it was a -- it was just I 

guess, a third note. I don't know where it came from, but 

it was listed -- it was in the material that I was 

provided to read. 

Q So, again, you just got the 12/08 note today? 

A Yes. 

(2 

benefit of seeing that March 8 note, correct? 

A Correct. 

Q In your report on page two, -- 

So in your report both notes addresses the use of 

He had thoughts about how he wanted to kill 

And it's fair to say when you wrote your report on 

So you wrote your report on March 15 without the 

A Okay " 

Q -- paragraph two you state that Mr. Tiedemann did 

not make any attempt to interview Matthew on 12/08. 

you see that? 

Do 
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A Yes. 

Q Mr. Tiedemann did ask Mrs. Morrison if she wanted 

him to come out and see Matthew, correct? 

A T o  me that is not a full-hearted attempt. The 

social worker is supposed to be the one that knows, and if 

I as a social worker ask a mother, can I come out and see 

Matthew -- 

Q You don't have to talk like that, sir. 

MR. CONWAY: Wait a second. 

We'll adjourn for a second. No, Bob, you 

will settle down. 

Mr. Mickey, do you want to come 

with me? Don't address him in this tone. 

MR. STOFFERS: Well, he doesn't 

have to talk like that as a child. 

MR. CONWAY: He wasn't trying 

to talk like a child. He was trying to give 

an answer pursuant to your question. 

(Recess taken at 4:06 p.m.) 

(Deposition resumed at 4:09 p.m.) 

- - -  

BY MR. STOFFERS: 
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Q My question, Mr. Mickey, was: Isn't it true that 

Mr. Tiedemann offered his services to come out and see 

Matthew on December 8? 

A It's my understanding that he offered them, but did 

not recommend them. 

Q He 

said to Mrs. Morrison, do you want me to come out and see 

Matthew? 

A Yes. 

Q 
A Yes, but he did not recommend services. 

Q What else could he do other than offer to come out 

and see -- 

A Because I think he should have recommended his 

professional services be rendered to Matthew due to the 

gravity of the situation. 

Q 
what he did? 

A No. He asked Mrs. Morrison if she felt that he 

needed to come out and see Matthew. 

of the situation, given all the factors that led up to 

this, Mr. Tiedemann should have recommended that another 

diagnostic assessment be perfonned. 

Q 

Did -- what do you mean didn't recommend them? 

And didn't she say she declined his services? 

By offering to come out and see Matthew, isn't that 

Based on the gravity 

And if he had recommended that a diagnostic 
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assessment be performed, Mrs. Morrison had the right to 

decline that; isn't that true? 

A Yes, it is. 

Q As we sit here today, you don't know if she would 

have allowed him to come out if he had stated it that way 

as opposed to, do you want me to come out and see Matthew 

and do a triage? 

A NO, I do not. 

Q Mrs. Morrison back in November was able to 

verbalize to ask Mr. Tiedemann to come out and see 

Matthew, correct? 

A Yes. 

Q Do you know if McIntyre or anybody at the school 

told Mr. Tiedemann of what was in the suicide note; any 

circumstances surrounding Matthew writing the suicide 

note? 

A No, I do not. 

Q What were the policies and procedures for the 

Mobile Crisis Unit in December 1998 concerning an IPS? 

A The -- the policy was, and I am confused on this 

because the IPS from their point of view dealt only with 

finances. 

testimony. But I couldn't tell whether an IPS was done 

for everyone or just with clients that receive financial 

That was the way it was explained in the 



1 

2 

3 

4 

5 

6 

-7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

66 

assistance from crisis -- from the crisis team. 

Q 
state in regard to preparing an IPS? 

handed by your counsel -- you can look at it. 

And do you know what the policies and procedures 

You're now being 

M R .  CONWAY: Well, that's -- 

for the record, that's what the original 

material said. 

THE WITNESS: It was the 

original 

MR. CONWAY: And letting him 

review it, I'm not giving you a hard time. 

A IPS, as best I can remember it, any time there was 

a change in service plan or a change in the case, a new 

IPS was to be performed or drawn up. 

Q And you state in your report that an IPS was 

crucial information for many therapists and clinicians who 

have worked on this case at one time or another. 

see that in paragraph three of your -- 

A Paragraph three, I'm with you. 

a 
representatives in paragraph three in your report? 

a 
The social workers that were there. Other social workers 

with the crisis unit, school personnel that might have had 

Do you 

Who are the therapists and clinicians and your 

There were the people in -- in St. Luke's Hospital. 
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access to Matthew's case plan. 

Q And at the hospital you were aware of the fact, 

weren't you, that Mr. Tiedemann's assessment of Matthew 

back in November was given to the hospital upon his 

admission? 

A There was an assessment, but there is -- where I 

got confused, there was an assessment, but not an IPS. 

Never an IPS done. 

Q Well, the assessment -- again, are you aware that 

an assessment that Mr. Tiedemann performed on Matthew in 

November was given to the hospital? 

A Yes. 

Q Okay. And that would be a fairly comprehensive 

document concerning Matthew Morrison in his condition, 

correct? 

A Yes. 

Q And do you know of any information that would not 

be in that assessment that would have been in the IPS? 

A No, I don't. 

(1 Okay. What are the policies of the Mobile Crisis 

Unit for providing its file to a school such as Cleveland 

Municipal School District? 

A That I do not know. 

Q What is the school's policies for obtaining records 
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for the Mobile Crisis Unit for the student? 

A I do not know. 

Q 
the school, who are the other clinicians that could have 

seen the IPS? 

A 

assuming his case report would be forwarded to Applewood, 

but they never had contact with -- with Matthew. 

don't know that they were even involved. 

Q And in terns of Applewood, that was something to be 

set up through St. Luke's, right, the hospital? 

A Initially, right. 

Q Yes. 

A Okay. 

Q Mr. Tiedemann and the Mobile Crisis Unit didn't 

have any role in setting up that appointment, did they? 

A 

been conversant with it during the staffings at the 

hospital e 

Q And you're aware that Mr. Tiedemann after Matthew 

was released from the hospital, he followed up with 

Mrs. Morrison several times to make sure she got that 

appointment at Applewood, right? 

A I think -- I think Tiedemann talked with her two 

Other than the people at the hospital and people at 

Those would be the only ones unless -- and 1 8 m  

So I 

I don't believe they did, other than they may have 
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times subsequent to his dismissal -- discharge from the 

hospital. 

Q And left messages also, right? 

A Right. He never -- he never -- yeah, the 

messages -- the messages he left were documented in his 

case report, but I don't think he talked to Matthew at all 

subsequent to his discharge. 

Q I'rn talking about Mrs. Morrison? 

A Right. 

Q And that was appropriate for him to follow up with 

Mrs. Morrison, right, to make sure he got his appointment 

with Applewood? 

A Right. 

Q 
procedures at the Mobile Crisis Unit for Mr. Tiedemann to 

do that? 

A I think it was. 

Q You think so. Are you sure? 

A No, I'rn not. 

Q At the time that Mr. Tiedemann closed Matthew's 

case late in the day on December 8, Matthew had been 

assessed at the school, correct? 

A Yes 

Q And determined he was not suicidal, correct? 

And was that even required under the policies and 
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A That's what the assessment said, yes. 

Q Okay. And according to Miss McIntyre at the school 

and according to Mrs. Morrison, Matthew was safe at home, 

correct? 

A Yes. 

Q And at that time Mrs. Morrison had an appointment 

with Applewood, correct? 

A Yes. 

Q 
time Mr. Tiedemann had offered his services to come out 

and see Matthew and Mrs. Morrison declined them, correct? 

A I Yes. 

Q Other than your reference to Mr. Tiedemann 

recommending his services, was there anything else for 

Mr. Tiedemann to do at that point in time? 

A Not close the case. 

Q Okay. If he kept the case opened, what would have 

happened the next day? 

the next day? 

A 

a diagnostic -- excuse me. 

Was there anything else from Mr. -- and at that 

What -- what would have happened 

If he had kept the case opened, he would have done 

A diagnostic assessment that 

day e 

Q 
do that, right? 

That's if Mrs. Morrison allowed him to come out and 



1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

71 

A If the assessment had been done, right. 

Q If she allowed him to come out? 

A Right e 

Q I'm saying, you know, he offered his services, she 

declined them, okay, and I want you to assume that he 

recommended his services, as you suggest he should have 

done, and then she again declines them, was there anything 

else done at that time? 

A 

to and said I'm here. I'm not sure what the -- the -- the 

legal point is about doing another diagnostic assessment, 

but he should have recommended and kept recommending that 

another assessment be done. 

Q And in that regard to whether an assessment was 

done, that was going to be up to Mrs. Morrison, right, 

she -- 

A Or -- or even a court of law if need be. 

Q A court of law, how would that occur? 

A Mr. Tiedemann could request a court allow an 

assessment be done. 

Q 
A In Ohio I'm not sure which court it would be 

through. 

court of another venue. 

He could have gone through a supervisor and talked 

And how would he do that? 

Could go through Juvenile Court or go through a 
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Q You say that you think Mr. Tiedemann could have 

recommended an involuntary hospitalization of Matthew 

Morrison? 

A Yes, but the fact is, he never talked to Matthew. 

Or so -- would have been involuntary on Matthew's part, I 

have no idea, because Matthew said that he would be 

willing to go back to the hospital when he talked to 

Mrs . McIntyre. 
Q And Mrs. McIntyre contacted the hospital in that 

regard? 

A I do not know. It's not indicated that she did in 

the independent deposition. 

Q 
for involuntary hospitalization? 

A No, I do not. I -- I -- no, I do not. 

Q What else could Mr. Tiedemann have done other than 

requesting an involuntary hospitalization? 

Do you know if Matthew would have met the criteria 

J!4R. CONWAY: And recommend 

strongly to the mother that he would be 

allowed to assess? 

MR. STOFmRS: Yeah. We've 

gone beyond that. 

THEl WITNESS: Okay I 

BY M R .  STOFE73RS: 
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Q 
A 

what transpired after the event of December the 8th at 

school. 

Q So he keeps the case open. If he called 

Mrs. Morrison the next day, she would have been told he 

was doing okay, right? 

And what else could he have done? 

Short of closing the case, wait a few days to see 

MR. CONFJAY: Objection. 

MS. WISTNER: Ob] ection. 

BY MR. STOFFERS: 

Q Well -- 

A I have no idea. 

Q 
she said Matthew was doing the day after? 

A That I -- I really can't answer that. I mean I 

don't know what she would have said. 

Q Did Mrs. Morrison give deposition testimony in this 

case as to Matthew's condition on December 9? 

A Yes. 

Q 
A 

Q Okay. He went to school that day? 

A Yes. 

Q 

Did you read her testimony and find out what -- how 

And what did she say about Matthew? 

She said he seemed to be okay. 

Did she say he acted abnormally in any way? 
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A No. 

Q Okay. And on December 10 prior to the suicide, did 

she say he was acting normally? 

A Yes. 

Q 
A No. 

Q As far as you know, was he acting normally at 

school on the ninth and the loth? 

A It would appear so from all indications. 

Q So if Mr. Tiedemann had called Mrs. Morrison or 

called the school on the ninth or loth, as far as you 

know, everybody would have said Matthew was doing okay? 

A That -- that might be, yes. 

Q You have no information to the contrary, do you? 

A No. I have no information to the contrary, no. 

Q 

Did she say he was having any problems? 

What did you understand were the circumstances that 

led up to Matthew's suicide? 

A That he was having trouble at school, and 

particularly since I read the note, he was very 

distraught. Nobody liked him. His sister hated 

father didn't like him. He didn't like any of h 

friends. He was unhappy in school. He was just 

very unhappy seemingly unloved child. 

Q That was a note from? 

him. His 

.s 

a very, 
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A The second note. 

Q From December 8? 

A Right. 

Q 
occurred prior to Matthew's suicide on December lo? 

A Oh, oh, I'm sorry. Kids at school were making fun 

of him, I believe is what was explained of what 

precipitated the event. 

Q And that was pursuant to Mrs. Morrison. Where did 

you get that information from? 

A I believe in Mrs. Morrison -- I believe that's what 

she said that's what she thought had happened. 

Q Well, did -- I guess I asked you a few minutes ago 

whether Mrs. Morrison expressed that Matthew was having 

problems or difficulties on December lo? 

didn't give any such testimony, correct? 

A Prior to his committing suicide, but then 

subsequent to the suicide, she said that he came home from 

school -- I believe she said he came home from school that 

day and was complaining about the kids making fun of him. 

Q Okay. Well, did she make -- give any such 

testimony in regard to Matthew on the ninth that he 

complained about anything? 

A No, not -- not that I can think of. 

I'm asking what were the circumstances that 

You said she 
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Q 
the 10th that Matthew complained that kids were making fun 

of him; is that what you -- 

A 

subsequent to the 10th when people were asking her what 

was going on with Matthew to make him commit suicide on 

that particular day. 

that's how it -- how it transpired. 

Q Maybe we're just not communicating, and that's -- 

you know, those things happen. I asked you before from 

your reading of the transcript of Mrs. Morrison's 

deposition whether or not she noticed any problems of 

Matthew on December ninth or loth? 

A Right. 

Q 
right? 

A Right. 

Q All right. So I'm asking you did Mrs. Morrison 

testify or provide any information during her deposition 

of any problems Matthew was having on December 10 just 

before he committed suicide? 

A And I think thatvs where I read that children had 

been teasing him or he was unhappy with his friends or 

something had transpired at school that made him commit 

And it's your understanding that she testified on 

It may not have been on the 10th. It may have been 

She responded by saying -- I think 

And you said, no, he seemed to be acting normally, 
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suicide. That's what she perceived. I believe that's 

what she testified to or testimony was given to that 

effect that she said that somewhere along the way, but it 

was after he had committed suicide. Now, whether it was 

on the 10th or the 11th or -- I don't know. 

Q I'm just asking for testimony. I don't care when 

she came up with this information. 

believe she testified that Matthew felt kids were making 

fun of him at school on the loth? 

A Right. 

Q 
Matthew on the 10th prior to his suicide? 

A That's all I can -- that's all I can remember. 

Q Now, you state in paragraph five of your report 

that Mr. Tiedemann stated in his deposition that Matthew's 

mother was unable to properly assess Matthew's suicidal 

tendencies immediately prior to his hospitalization on 

November 10th. 

You're saying that you 

Anything else that she stated that occurred with 

That's a pretty specific reference. 

Can you tell me where that is in his testimony of 

the deposition? Maybe it's in your notes here, I'm not 

sure. 

A Okay. Let me read the rest of it, make sure this 

is the right place. 

Starting on page 50. 

But I'm in the 50s on his deposition. 
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Well, just -- 

Just wait. Okay. 

BY M R .  STOFEERS: 

Q Find it and let me know. 

A All right. Okay. It's on page 52. 

Q Page 52? 

A Page 52 of Mr. Tiedemann's deposition. 

Q 
A Thirteen. I gather you told Mrs. -- line 13. "I 

gather you told Mrs. Morrison you thought Matthew should 

be seen at the hospital for a psychiatric evaluation"? 

Q And the answer was? 

A ''Yes.'rr And then question: "She had been receptive 

to that?" 

Q The answer was? 

A Answer was vrYes.'' 

Q Okay. So where do you -- 

A so -- 

Q That doesn't state that Matthew's mother was unable 

to assess Matthew's suicidal tendencies on November 8, 

does it? 

A It means that she didn't -- she was not -- she was 

concerned about Matthew, but she didn't know -- she 

What line are you looking at? 

thought he was suicidal but didn't know if he was, so 
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Mr. Tiedemann recommended to Mrs. Morrison that he be 

assessed at the hospital. 

direct result of his diagnostic assessment and his 

interview with Matthew and with Mrs. Morrison. 

That was the result of his -- 

Then on the eighth, if you can jump to the eighth, 

Mr. Tiedemann again should have told Mrs. Morrison the 

same thing; I think he needs to be assessed and, you know, 

we need to do a full workup on this child. 

Q Wait a minute. Let's back up here. The assessment 

Mr. Tiedemann's talking about on page 52 in his deposition 

was an assessment in a hospital, right? 

A No. No. This was before he was admitted. 

Q You -- the question is: "I gather you told 

Mrs. Morrison you thought Matthew should be seen at a 

hospital for an evaluation?" 

A Right. And he said that during the diagnostic 

assessment while he was at the hospital on November 10. 

Q Okay. And she understood that, right? 

A She understood that because she was -- she was 

unable to properly assess. So she understood that he 

should be admitted to the hospital because he had written 

a suicide note because he was disturbed. So he wanted -- 

you know, she wanted him to go to the hospital for a 

full -- for admittance and treatment. 
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Q 
A Yes. 

Q Well, how do you -- 

A 

letter is that she was -- you know, she was unable to 

assess him. 

9 

A That's why she called. 

Q -- Mr. Tiedemann in? 

A Right. 

Q 
suicidal? 

A Right. 

Q Okay. And then because she had a question about 

that, she had asked Mr. Tiedemann to come out, right? 

A 

said he needed to be committed. 

Q And a month later on December 8 when he called her 

asking her, do you want me to come out and see Matthew, 

she said, no, right? 

A Right e 

Q Right. So on the 10th she's able to determine yet 

that Matthew is having a problem which she needs Mr. 

Tiedemann to see him, and then on December 8 she makes a 

And -- and she understood what he was saying? 

What I'm saying here on line five of my -- of my 

That's why she called -- 

She thought that an attempt -- that Matthew may be 

Right. And he came out and did his assessment and 
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decision, well, you know, I don't think you need to come 

out and see him, and she -- 

A I 'm sorry. 

Q 
in her ability to -- herself to determine whether or not 

she needed assistance by Tiedemann or by anybody on the 

eighth versus the loth, a month earlier? 

MR. CONWAY: Objection. First 

Let me finish my question. So was there any change 

of all, form of the question. Second 

objection, you're mischaracterizing what he 

means by her inability to assess. 

to the extent you're mis-summarizing his 

prior testimony, I object to that ground 

as well. 

So it's 

IYR. STOFE'ERS: Well, your 

objection is noted. 

BY M R .  STOFFERS: 

Q 
question. Did something happen to Mrs. Morrison between 

November 10 and December 8 that made her less able to 

determine whether Matthew needed assessment by Bill 

Tiedemann or any mental health professional? 

A I don't think Mrs. Morrison was ever capable of 

determining whether he needed to be assessed more. 

Was there any -- let me ask you this. Very simple 
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Q She made the decision on November loth, didn't she? 

A She went along with Mr. Tiedemann's recommendation 

that he be assessed. 

Q She asked him to come see him on the loth? 

A Right. 

Q So she made that determination on her own, right? 

A She asked him to do the assessment, right. 

Q And a month later when Mr. Tiedemann asked her if 

she wanted him to come out and perform another assessment, 

she made the decision, no, right? She said 'mor'? 

A No. Mr. Tiedemann didn't offer to do an 

assessment. He offered to come out and talk to Matthew. 

That's a big difference. 

Q Okay. Well, she thought it wasn't necessary for 

Matthew to see Mr. Tiedemann on the loth, right? 

A That's what she verbalized. 

Q All right. But a month earlier she felt it was 

necessary for Mr. Tiedemann to come out and see Matthew, 

r f ght ? 

A Yes. 

Q 
assess -- do her own motherly assessment of Matthew 

between November 10th and December 8th? 

A That I do not know. 

Okay. And was there any change in her ability to 
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Q When I look at your report, is it fair to say you 

wrote the report without reviewing the deposition 

testimony of Fran McIntyre; -- 

A Yes. 

Q -- is that correct? And when I look at your report 

I see -- are there any references in your report to 

deposition testimony of Mrs. Morrison/Atkins? 

it's all referencing Bill Tiedemann? 

A Mr. Tiedemann, yes. 

Q 
A Yes. 

Q 
deposition solely? 

Seems to me 

That's fair to say -- 

-- that your report is based upon the Tiedemann 

M R .  CONWAY: Objection. No, 

it's not. 

No. A 

M R .  CONWAY: In review of the 

depositions in evidence that you sent me in 

this tragic case. Come on. 

MR. STOFFERS: I'm trying to 

find out. I'm looking at his report here. 

A No. I read Mrs. Morrison's deposition. I read -- 

as I stated in my letter, looked at Mr. Tiedemann's 

deposition, Ms. Hagesfeld's deposition, and those of Ms. 
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Atkins and Dr. Lightbody and files of evidence that were 

given to me by the attorney. 

Q Okay. Well, I guess go through it real simply 

here, through paragraphs one through five; and all the 

information in one through five come from the Tiedemann 

deposition; is that true? 

A Yes. Yes, given that I read the other material 

prior to writing this letter. 

Q You said you perused the depositions of Tiedemann 

and Hagesfeld, right? 

A Yes. 

Q And I don't see any reference to Hagesfeld in your 

report. 

A No, because I was not asked to render an opinion on 

Mrs. Hagesfeld. 

Q It says you briefly looked at the depositions of 

Atkins and Lightbody. 

A Right, because I was not asked to give an opinion. 

Q 
your report; is that correct? 

You made no reference about their deposition in 

A No -- that's correct. 

Q You didn't have the testimony of Fran McIntyre up 

to the time -- 

A Right I 
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Q Did you look at the deposition testimony of any of 

the other persons who were involved with Matthew Morrison 

on December 8? Who would those be, people at the school? 

A No. 

Q Okay. Did you look at the deposition testimony of 

one Gerry Beard-Chaney? 

A No, I did not. 

Q 
A 

sure what her position was when she was working at the 

time. 

Q 
December 8, wouldn't it be best to read the testimony of 

all the persons who had any contact with Matthew that day 

other than his mother? 

Do you know who she was? 

I only heard a reference to her today, and I'm not 

In order to understand what happened to Matthew on 

ZVIR. CONWAY: Objection. 

BY MR. STOFITERS: 

Q 
information gathering process? 

A I don't know who Gerry Beard-Chaney was. I 

wasn't -- I was not made aware of her until today, so I do 

not know who she was or what role she had in this, if any. 

Q Based upon reviewing the McIntyre deposition, do 

you intend to write another report? 

Wouldn't that be the best thing to do in your 
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A No. 

Q 
have all the information concerning what was happening to 

Matthew Morrison's mother on December 8 when you wrote 

this report? The people, set aside Matthew. The teacher? 

A I did not have access -- if that information 

existed, I did not have access. 

Q And you didn't have access to Mrs. Chaney's 

deposition, did you? 

A No, I did not. 

Q 
A Yes. 

You agree with me that you didn't -- you did not 

And the McIntyre depo you read afterwards? 

MR. CONWAY: Objection . 
Meaning as to afterwards he read it? After? 

MR. STOFERS: After he wrote 

the report. 

MR. CONWAY: Correct. He read 

it after. Dr. Wills wrote a report 

criticizing her. He did read the depo. 

BY MR. STOFFERS: 

Q Did you read Dr. Wills' report? 

w I did. I did. 

Q 
A No, I don't. 

Do you have any notes on it? 
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Q Do you know what date that was? 

MR. CONWAY: Here, I'll find 

it for you. 

A Oh,. okay. Yes, I did read it, but I do not have 

notes on it. 

Q 
A No. 

Q 
this case, Dr. Shaffer, Dr. Nirabito? 

A Yes. 

Q 
A Yes, I did. 

Q 
A No, I don't. 

Q Dr. DeLuca, did you read his report? 

A Yes, I did. 

Q Any notes on that? 

A No e 

Q 
of Atkins and Lightbody, does that mean you read the whole 

thing? 

through them? 

A 

course of events and how they transpired and Mr. 

No notes on her report? 

You were given reports of several other experts in 

Did you review those reports? 

Have any notes on them? 

When you say you briefly looked at the depositions 

What do you mean when you say you briefly looked 

I looked through it trying to get an idea of the 
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Tiedemann's role with the hospital, St. Luke's with what 

was going on at that time. 

Q 
briefly looked at them such as like you hadnet looked at 

the whole thing? 

A No, I read the entire thing, but not with as 

much -- I don't know how I want to phrase this. Not as 

deeply as I did Mr. Tiedemann's, because I was asked to 

render and opinion on Mr. Tiedemann. 

Q Is Mr. Tiedemann's deposition the only one you 

really read thoroughly? 

A I read Mrs. Hagesfeld's thoroughly. I read 

Mrs. McIntyre's thoroughly. 

Q What was Mr. Tiedemann's job title? 

A 

Q What were his duties? 

A 

Q Reading through your report, it does not reference 

Mr. Tiedemann not complying with any of the policies and 

procedures as a crisis intervention specialist at Mobile 

Crisis Unit? 

A I believe you're correct, yes. 

Does that mean you just scanned over them or 

I believe crisis intervention specialist. 

To intervene in crises and take appropriate action. 

MR. CONWAY: We'll be asking 

him at trial, for the record. 
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M R .  STOFFERS: I 'm going by 

his report here. 

MR. CONWAY: I understand. 

I'm just -- 

M R .  STOFFERS: He said this 

would be all his opinions, so -- 

MR. CONWAY: Regarding 

deviations and standard of care, correct. 

Certainly relevant as to whether or not he's 

following his own company's policies. So I 

will be asking him those questions. 

BY MR. STOFFERS: 

Q 
about whether or not he followed or did not follow 

policies and procedures at Mobile Crisis Unit? 

Do you have an opinion here at this time, do you, 

Do you 

have an opinion? 

A Not at this time. 

Q Okay. You state -- go back 

have this in front of you? 

A Yeah e 

Q On page three you state you 

violated the Ohio Rules for social 

A Yes. 

Q You cite 4757-5-01 (B) (7) ? 

to your report. You 

feel Mr. Tiedemann 

workers? 
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A Yes. 

Q 
A The basis is that when Mr. Tiedemann was contacted 

on the eighth as a result of this suicide note; that 

without interviewing Matthew, without looking at the 

suicide note, without talking with Matthew even on the 

telephone, Mr. Tiedemann terminated an active case knowing 

that Matthew had expressed suicidal ideations very 

recently in the past; had expressed them again on that 

same day; had been hospitalized for nine days; and was 

receiving -- was on psychotropic medication, but was not 

receiving any current ongoing therapy, although therapy 

and treatment had been scheduled in the somewhat distant 

future, in another three weeks; there was no ongoing 

treatment other than the psychotropic medication. 

And what is the basis for that opinion? 

Given all that, he still chose to terminate the 

case, and in my opinion without due cause. 

9 
he could have done if he had kept the case open, right? 

We've gone over a l l  that? 

A Yes. Yes. 

Q 
was closed, as you say terminated, Matthew had the linkage 

of the counseling that was part of his discharge plan of 

And I think you've gone over before what you think 

Okay. And at that -- at that time that the case 



m 
m 

1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

Y i  

the hospital, right? 

A 

the hospital three weeks prior to that, but nothing had 

happened. He was ideating suicide again, so the case 

should not have been terminated. 

Q Well, he didn't get the linkage until December 8, 

right? 

A No. 

Q 
A 

discharged from the hospital. They set up an appointment, 

I think it was with Applewood, when he was first 

discharged from the hospital. 

Q 
A I believe it was the St. Luke's. 

But he also had the linkage from the discharge from 

Linkage with Applewood had occurred when? 

Initial linkage occurred when he was first 

Who set up the appointment? 

Q And -- 

A It was. 

Q 
A In December. Sometime in mid -- late December, I 

believe. If I'm remembering the facts correctly, he was 

given I believe a month's medication with a refill for 

one -- one more refill and an appointment was set up with 

Applewood. 

Q Okay. As of December 8, Mr. Tiedemann knew that 

When was the appointment set for? 
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Matthew had an appointment with Applewood, right? 

A And also knew that he had not seen anyone at 

Applewood; had not seen any other therapists since his 

discharge; he was only receiving medication. 

Q Mr. Tiedemann was not providing any ongoing 

counseling with Matthew that was done with Applewood, 

right? 

A Right. There was nothing provided, and Mr. 

Tiedemann knew that. 

Q 
state when Matthew needed to start this counseling? 

a particular date or time frame? 

A 

that prior to his discharge, a date was set with Applewood 

And than did the discharge plan from the hospital 

Give 

It was my understanding that it did. That they -- 

that he would begin counseling at that time. 

Q And as far as you know, St. Luke's felt that 

whenever the time lapse was from when Matthew was released 

from the hospital to the date of Applewood, that was okay 

with them? 

A I don't know what the circumstances were; what date 

would be -- would be picked. 

a 
hospital? 

A 

That was part of the discharge plan from the 

Part of the discharge plan. 
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Tiedemann and Crisis did not have a plan in that? 

A Did not. 

Q So December 8, again, you agree with me 

Matthew had a counsel set with Tiedemann? 

A Right. 

Q He had medication, right? 

A Right. 

Q He was taking the medication, right? 

A His mother said he was. 

Q She was verifying that, right? 

A Right. 

that 

Q And there's no information to the contrary, is 

there? 

A Right. 

Q 
Miss McIntyre, a school psychologist with the crisis team 

at the school, right? 

A Right. 

Q And Miss McIntyre deemed Matthew was safe to go 

home, right? 

A I -- I can't -- I honestly can't remember whether 

it was Miss McIntyre or the assistant principal or someone 

who was involved with -- with that team. I don't remember 

who e 

And then on December 8 Matthew had been assessed by 
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Q Well, Miss McIntyre did not object to having 

Matthew go home with his mom? 

A No, I don't believe she had. 

Q And Matthew's mother told Mr. Tiedemann on December 

8 that he was safe at home and doing okay? 

A Yes. 

Q And with all that, with all the circumstances 

occurring, you still feel that it was improper for 

Mr. Tiedemann to close the case at that time? 

A Yes, I do. 

Q 
right? 

A Yes. 

Q The Counselor and Social Workers Board Rules that 

we've been discussing, they require a consent of service 

by a social worker, right? 

A 

Q Well, I'm looking in the paragraph right above the 

one you have referenced as paragraph (a), and it says 

Counselors and social workers provide services to clients 

only in the context of a professional relationship based 

upon valid conformed consent. 

And that's based upon what you told me earlier, 

I'm -- for anyone or for -- 

MR. CONWAY: Objection. 

That's exactly what his statement has been. 
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There's a difference between consent and 

conformed consent. 

THE WITNESS: Informed consent 

is -- 

MR. STOFE'ERS: Thank you for 

testifying, Tom. Appreciate that. 

MR. CONWAY: Well, thank you 

for misreading -- or taking that out of 

context. 

MR. STOFE'ERS: No, I read that. 

Informed consent only means that the client 

gives permission -- the client gives 

permission and knows what's happening if 

it's a -- 

MR. CONWAY: Wait a second. I 

object to your use of that in -- 

M R .  STOFFERS: You got your 

objection noted. Let's move on. 

MR. CONWAY: I'm not finished 

with it. I object to your -- 

MR. STOFE'ERS: Don't make a 

statement objection. If you would -- 

M R .  CONWAY: -- improper use 

of the legal terminology there. 
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MR. STOFFERS: Well, let's get 

it straight here. Mr. Mickey has felt that 

he can give opinions based upon this rule in 

paragraph (b ) ,  and I'm asking him about 

paragraph (a) above. So I would assume that 

if he feels comfortable talking about 

paragraph (b), and he certainly is 

comfortable talking about paragraph (a) 

above it, if he's not, he can tell me that. 

MR. CONWAY: I agree with 

that, Bob. I have no problems if you ask 

him questions, but don't -- don't commingle 

the term "consent" the way you've been using 

it in the deposition as informed consent, 

the legal term right there, because they're 

different. That's all I'm saying. 

MR. STOFFERS: I'm just reading 

the statute, Tom. He's talking about the 

statute. I'm asking about another 

particular part of the rule. 

MR. COJSWAY: A l l  right. 

(Change machine paper.) 

(Discussion held off the record.) 
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BY M R .  STOFFERS: 

Q Was there a requirement back in '98 that a social 

worker have valid informed consent to provide services to 

a client? 

A That I do not know. 

Q Okay. After Matthew left school on the eighth, did 

he as far as you know talk about suicide at all? 

A As far as I know, no. 

Q Based upon the information you reviewed, did it 

appear that when Matthew was having suicidal thoughts he 

would make that known by writing a note? 

A Yes. 

Q You agree with me that Mrs. Morrison/Atkins 

requested Mr. Tiedemann's services on November 10 but did 

Simple -- simple question. 

not do 

BY m. 
Q 
A 

so on December 8, right? 

MR. CONWAY: Ob j ection . 
and answered four times. 

STOFERS : 

Is that correct? 

Yes. 

As ked 

MR. COMAY: Five. 

MR. STOFFERS: I didn't know you 

were keeping score. 

m. CONWAY: Yeah. I'm 
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keeping track of what time it is too. 

MR. STOFERS: You're a wealth 

of information, Tom. 

BY MR. STOFFERS: 

Q What specific information was given to Mr. 

Tiedemann on December 8 that indicated that Matthew was 

suicidal and who gave him that information? 

A That I am unclear on whether it was Mrs. Morrison 

or Mrs. McIntyre, but he was given information that he had 

written a suicide note; that the school had intervened, 

made the initial intervention. I believe it was a teacher 

that found the note and that Mrs. Morrison had been called 

to the school, and so Mrs. Morrison in a sense -- to go 

back on the question I just answered. 

services on the eighth even though she called Mr. 

Tiedemann and asked him -- I don't know what she asked 

him, but she called Mr. Tiedemann to inform him that 

Matthew was in a crisis. 

Q 
A Right. 

Q Was Mr. Tiedemann given any other information other 

than concerning Matthew's suicidal ideations on the 

eighth? 

A 

She did request 

Had written a suicide note? 

Other than the assessment that was performed by 
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Miss McIntyre, I believe that was -- that was all the 

information that he was given. 

Q Did Mr. Tiedemann -- was he given any information 

by anybody on the eighth that the medication Matthew was 

taking was not addressing his problems? 

A Other than the -- the preliminary medication that 

he was given had some side effects, and I forget exactly 

what they were, and they added the second drug, but other 

than that, that was the case. 

Q 
psychiatric feature of Matthew hearing voices? 

A Yes. 

Q And to your knowledge, was Matthew stating that he 

was hearing voices on the eighth? 

A No, I don't believe that was at issue. 

Q 
feature of Matthew? 

A Depression and anxiety. 

Q Did Mrs. Morrison ever tell him to -- Mr. Tiedemann 

that she didn't think the medication was working? 

A I don't believe so, no. 

Q Did Mrs. Morrison tell anyone that she felt the 

medication was not addressing Matthew's mental health 

concerns? 

The medication he was taking tried to address the 

Was the medication treating any other mental health 
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A No. 

Q 
last paragraph -- do you see what I'm looking at? 

A Yes. 

Q It's your opinion that Mr. Tiedemann contributed to 

the death of Matthew, correct? 

A Yes. 

Q 
Morrison? 

A 

social worker would have provided. 

Q 
A Right. The assessment. Not intervening when 

intervention was -- was critical. The assessment. The 

face-to-face contact with Matthew. The reading of the 

note. The examination of the assessment. The suicide 

assessment performed by Miss McIntyre, and an actual 

face-to-face contact with Matthew. 

Q And to do the assessment Mr. Tiedemann would have 

been required to -- he had to be requested to see Matthew, 

right? 

A Or -- 

You state on the bottom of page two of your report, 

How did he contribute to the death of Matthew 

By not providing a service that a normal prudent 

And those services would have been the assessment? 

H 

MS. WISTNER: Ob-j ection. 

Or take some other measure to ensure that the 
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assessment was completed. 

Q And we talked about that at least, right? 

A Yes. 

Q 
A No. 

Q 
on the eighth, whether or not he would have been 

hospitalized on that date? 

A 

the gravity of the note, the situation that Matthew found 

himself in, the substance of the note, yes, he would have 

been hospitalized. 

hospitalized. 

Q 
A Yes. 

Q 
hospitalized for? 

A I can only guess. 

Q Okay. Do you know if Matthew had been hospitalized 

and subsequently released from the hospital, do you know 

if he still would have committed suicide? 

A I don't think so. 

Q 
A Yes. 

Nothing new about your opinions concerning that? 

Do you know if Mr. Tiedemann had done an assessment 

Can you say that for sure? 

It is my opinion that he would have been. Given 

Or I would have recornmended that he be 

You would have recommended hospitalization? 

Do you know how long he would have been 

Can you say that based to a reasonable probability? 
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Q And how -- what's that basis? 

A 

different medication, ongoing therapy, I don't think 

Matthew would have committed suicide. 

Q Before Matthew committed suicide, he was 

hospitalized, right? 

A Right. 

Q He received medication, right? 

A Right. 

Q And even though that happened, he still committed 

suicide, right? 

A Yes. 

Q Okay. And he committed the suicide without writing 

a note? 

A No, he wrote the note. 

Q Like he did before? 

A Two days before. 

Q 
about how he ended up killing himself, did it? 

A No, it did. 

Q Talking about jumping off a bridge, right? 

A A building. 

a I can't tell, bridge or building, he didn't do 

either? 

On the fact that given continued treatment, 

But the note he wrote didn't reference anything 
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A Didn't do either one of those. 

Q 
A No. 

Q 
hung himself on a door knob? 

A Right. 

Q 
he? 

Didn't shoot himself or jump in front of a car? 

He apparently went into his sister's bedroom and 

He didn't give any warning when he did that, did 

JYR. CONWAY: Objection . 
BY M R .  STOFF'ERS: 

Q On the 10th did he give any warning? 

A On the loth, I do not know. There was none 

reported. 

Q 
was going to commit suicide? 

A There was none reported. 

Q 
eighth, they didn't occur on the ninth, did they, as far 

as you know, Mrs. Morrison didn't report those problems? 

On the ninth did give any warning or indication he 

And the problems that were bothering him on the 

M R .  CONWAY: Objection. Asked 

and answered. He's already testified no. 

A It was not reported. They did -- they apparently 

happened on the loth, the same problem with the school, 

with the friends and school. 
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Q And that's based on Mrs. Morrison's testimony? 

A Yes. 

Q You're not aware of something new coming up on the 

10th -- 

A No. 

Q -- concerning -- concerning Mrs. Morrison not 

allowing Matthew to spend a weekend with some friends? 

A That does ring a bell. I remember that now, that a 

weekend -- he wanted to go someplace for a weekend or with 

a friend and she disallowed that. 

Q 
that, and shortly after that he committed suicide, didn't 

he? 

A Yes. 

Q You said that Mr. Tiedemann had not only 

contributed to Matthew's death, did you -- I think you 

already told me you didn't consider the action of anybody 

else other than Tiedemann and Mental Health Services? 

A Right 

Q So when you referenced only contributor, you only 

reference the Mental Health Services and Mr. Tiedemann, 

right? 

A Yes. 

Q 

And he was upset about that? He was upset about 

And breakdown in supervisory process at the agency. 
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A Yes. 

Q 
A 

Tiedemann had -- he was an LSW license social worker. As 

an LSW, the LSW must be supervised by an LISW director. 

There were several LISW directors at Mr. Tiedemann’s place 

of employment. 

And describe for me that breakdown. 

In that prudent social work practice when Mr. 

There had been -- there was no reference anywhere 

in any of the testimony that 1 read with regards to 

Mrs. Hagesfeld, can’t pronounce her name, to having a 

face-to-face supervisory conference regarding Mr. 

Tiedemann’s work. 

day, sometime the next day, sometime a couple of days 

later, and there’s some confusion there as to when she 

actually had signed, who signed,. or who the supervisor was 

or where that Supervisor was located. 

work practice says that there should always be ongoing 

supervision between the LISW and the LSW to make sure that 

the practice that’s been performed -- or being performed, 

rather, meet the standards. 

Q What were the policies and procedures for 

supervising Mr. Tiedemann on December 8? 

A I believe it was Mrs. Hagesfeld who was his 

supervisor, and she was to have periodic supervisory 

She always signed off sometime that 

And prudent social. 
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conferences with him. 

Q How often was that to occur? 

A I don't remember the exact numbers of conferences 

that -- that there were supposed to be, but there was no 

reference in any of the material that they ever had one of 

those conferences with regard to Matthew. 

Q Was Mr. Tiedemann suppose to conference with his 

supervisor on every phone call he had? 

A No. 

Q 
Hagesfeld in regards to Matthew Morrison on December 8? 

A I don't believe he had any. 

Q 
(Phonetic) on December 8? 

A Let me look here. 

Okay. And do you know what contact he had with Ms. 

Okay, What contact did he have with a Lisa Bog 

MR. CONWAY: Do you have their 

records? 

A I cannot remember offhand. 

Q Her deposition wasn't taken, was it? 

A I didn't -- I didn't read anything from her. Is 

she the one that said -- unless was she the one that 

signed in Miss Hagesfeld's absence? 

Q 
A Okay. She signed. Okay. 

She signed a note on the eighth. 
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Q 
A The same day? 

Q Right. You don't know who her contact was? 

A No, I don't know who the contact was. 

Q That's fine. Any other -- anything else you can 

give me concerning this breakdown supervising process? 

A No. 

Q 
school and the agency. 

the Mobile Crisis Unit? 

A Right. Right. 

Q Tell me what you mean by that? 

A It just -- it's in the depositions, it seemed to me 

that there was some confusion over how referrals should be 

made, how referrals should be processed, who should call 

whom. 

Q Well -- 

A And reading the case records, it wasn't documented, 

you know, really good documentation as to what transpired 

during the telephone conversation between Mr. Tiedemann 

and Miss McIntyre, yeah. 

Q Do you know if Miss McIntyre had any substantive 

conversation with Mr. Tiedemann about Matthew Morrison? 

A 

Signed two notes on the eighth. 

You referenced poor communication between the 

You meant the health services of 

Other than that -- that one telephone conversation 
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that they had, that I don't remember. And there was some 

concern there as to how long it transpired and how long 

they talked and about what they talked about. 

Q Okay. As far as who's -- who is to call who and 

how Mobile Crisis was to go to the school, that would be 

governed by the school policy, correct? 

MR. CONWAY: Objection . 
MS. WISTNER: Objection . 

BY MR. STOFFl3RS: 

Q Is that correct? 

MS. WISTNEZR: Ob j ect ion. 

A I don't know that. Don't know that it would be 

governed by the school, the Mobile Crisis. Each one 

should know exactly what the policy is. 

Q 
policies were? 

A 

I read the deposition, and when I read the -- the 

policies, you know, I -- it seemed like there was some 

disagreement, but I -- 

Q Didn't Mr. Tiedemann testify that -- that Mobile 

Crisis would go to the school at the request of the 

school? Isn't that what he testified to? 

A I believe SO! yes. 

And you told me you don't know what the school's 

I had trouble following what the policies were when 
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Q And didn't Mrs. McIntyre testify that she as a 

member of the crisis team of the school, when Mobile 

Crisis came out, she had made that request? 

MS. WISTNER: Objection. 

BY M R .  STOFFERS: 

Q Isn't that what she testified to? 

M R .  CONWAY: Objection. 

MS. WISTNER: Ob j ection . 
A I believe so. 

Q Okay. Did anybody testify differently from that? 

A I don't think so. I don't remember. 

Q 
A No. 

Q 
and the agency? 

A 

representative at the -- when she had a staffing for 

Matthew, but it was a different representative each time. 

And that -- that can create problems within an agency when 

you have three or four or five or however many case 

workers carrying the same case. 

Q D i d  that create a problem in this situation that 

you can -- that you can point to? 

A 

Anything else about poor communication? 

How about poor communication between the hospital 

What do you mean by that? 

In that the agency seemed to always have a 

It created a problem that -- that even when Matthew 
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was discharged there was still an active case. 

services still had an active case and yet no one was 

seeing Matthew. 

Q 
Matthew on the 10th and referred him to the hospital. 

That's their job, right? 

A Yes. 

Q 
appropriate facility? 

A Yes. 

Q And they did that, right? 

A Initially, yes. 

Q So the fact that he had an open file after 

he left the hospital, that didn't affect Matthew because 

they weren't providing any crisis services to him at that 

time, were they? 

A Mr. Tiedemann was -- he was calling periodically to 

check on his process. 

Q To make sure Mrs. Morrison got her appointment 

scheduled with Applewood, that's why he was calling, 

right? 

A Yes e 

Q 
Crisis Unit policies, was he? 

Crisis 

Mobile Crisis had performed their job when they saw 

When a person has a crisis, get him to the 

Okay. 

Okay. B u t  he wasn't required t o  do that by Mobile 
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MR. CONWAY: Ob j ection . 
A I don't know. 

Q Okay. Anything else about the poor communication? 

A No. 

Q Did the hospital -- withdraw that. You agree with 

me, Mr. Mickey, that suicide is not predictable? 

A No. 

Q 
A No. 

Q You can predict suicide? 

A Some. 

Q 
A No, I haven't. 

Q 
A 

successful? 

Q 
A Yes. 

Q 
client? 

El Probably. I don't know of any specific, but -- 

Q 
before he or she attempted suicide, did you have any idea 

that person was going to attempt suicide? 

You don't agree with me? 

Have you ever predicted a suicide in an individual? 

Have you ever had a client commit suicide? 

Success -- I'm assuming by commit you mean 

Have you ever had your client attempt suicide? 

And would that be after you had contact with the 

And after you had his contact with the client and 
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A Yes. 

Q 
A Yes. 

Q What did you do? 

A Recommended hospitalization. 

Q Was the person hospitalized? 

A Yes. 

Q 
A Yes. 

Q 
hospital? 

A No. 

Q Okay. 

And did you do anything about it? 

And then they were discharged? 

Any attempt of suicide after discharge from the 

MR. CONWAY: You guys are on a 

different page. 

MR. STOFFERS: We ' re missing, 

that's okay. 

MR. CONWAY: He said at the 

beginning of his deposition he never had a 

person commit suicide. 

BY MR. STOFEERS: 

Q Well, you talked about one person that I think 

attempted suicide. 

A Right. 
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Q Okay. Did you have any contact with that person 

before he or she attempted suicide? 

A No. 

Q Okay. Okay. 

A No. 

Q Can you refer me to any, oh, text or authoritative 

materials that would state that suicide is predictable as 

you just testified to? 

A No, not offhand. 

Q 
suicide before he actually committed it, correct? 

A No, I don't know that. 

Q You don't know if he did? 

A No, I don't know that. I don't know that's 

mentioned anywhere. 

Q As far as he never attempted suicide? 

A There's nothing in the record that indicates that, 

whether he did or not. 

Q 
December 8? 

history in your report. 

about his history from your review of the records in the 

depositions? 

A 

And you agree with me Matthew never attempted 

I really don't know. 

What do you know about Matthew's history before 

I didn't see any kind of chronology of his 

Can you tell me what you knew 

That he was a product of a broken home. That he 
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had been living in West Virginia. 

father, his birth father I think since he was one or two 

years old. 

his mother had entered into another relationship or a 

different relationship with another man, and his sister I 

believe was a result of that union. 

He hadn't seen his 

His birth father just kind of disappeared and 

He had been diagnosed as learning disabled. 

some -- some challenges in life. 

in West Virginia. He thought the kids teased him, so his 

mother moved the entire -- and his stepfather, although I 

don't know if they're married or not. Anyway, the family 

moved from proper West Virginia to Cleveland -- to the 

Cleveland area in the hope that Matthew would enjoy school 

better and perform better than he did -- than he had. 

was in the special education classes. 

Q 
doing in Cleveland after they moved up here? 

A 

Virginia, both academically and they felt initially 

socially. 

Q 
socially from the time he moved to school and up to 

Cleveland until the November 10th suicide attempt? 

A Not in the report, no. 

He had 

He was unhappy in school 

He 

And how was Matthew doing in school? How was he 

He was doing better in Cleveland than in West 

Did Matthew exhibit any problems either in school 
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Q 
socially or at home when he was discharged from the 

hospital until December 8? 

A Not that were reported, no. 

Q As far as you know, was Matthew respondent to the 

treatment in the hospital? 

A 

Q Yes. 

A Yes. There were some ups and downs initially as 

would be expected, but he responded. 

Okay. And did he exhibit any problems in school or 

While he was in the hospital? 

m. COJ!JWAY: You're asking him 

to -- from a social worker's perspective, 

not a medical doctor's perspective? 

MR. STOFFERS: I'm just asking 

him based upon the review of his records. I 

know he's not a doctor. 

BY MR. STOFFERS: 

Q 
A (Witness nods head.) 

Q 
December 8? 

a No c 

Q You told me about what Mrs. Morrison testified 

Based upon what you saw? 

Anything else about Matthew's history prior to 

to 

concerning Matthew on December 10. Anything else about 
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what was happening with Matthew prior to December 10 

concerning his suicide? 

A No. 

Q 
suicide would be to confine somebody and have a 24 hour 

watch? 

You will agree with me the obvious way to prevent 

A No. 

Q No. How can you prevent suicide if they're not 

confined and to watch him? 

A Ongoing. Treat with medication therapy. 

Q 
hospital? 

A Medication. 

Q Medication. And he still committed suicide, right? 

A Yes. He had no treatment. 

Q And that -- 

A No therapy. Excuse me. No therapy. 

Q The therapy was to be provided by Applewood, right? 

A 

nothing from the time of his discharge until his suicide. 

Q As far as you know from reviewing your records, did 

Matthew give any indication on December 10 that he had any 

suicidal ideations at all? 

Matthew was having treatment right from the 

Initially that was the -- the plan, but there was 

MR. CONWAY: Come on. 
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Objection. 

couple of times, Bob. I know you're going 

through all your notes there, but let's ask 

stuff that hasn't been asked and answered 

for the fourth time. 

He's answered that before a 

A Repeat the question again, excuse me. 

Q As far as you know, did Matthew exhibit any 

suicidal ideations on December lo? 

A There was nothing reported, no. 

Q You referenced the Social Workers rule. 

A Right, NASW. 

Q Okay. The 1998 Social Workers rules? 

A Right, this is the -- 

M R .  CONWAY: Okay. 

A The one that's in effect now. 

Q Do those rules state that if someone violates 

these rules, a person can have a license suspended or 

revoked? 

A No, it's a possibility. 

Q Possibility? 

A But one has to be a member of the National 

Association of Social Workers for these rules to be in 

effect e 

Q What about the state rules? 
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A I would assme state rules supersedes NASW rules. 

Q Okay. And the state rules state if you violate one 

of the code of ethics, you can have a license suspended or 

revoked? 

A Right. 

Q And Mr. Tiedemann was not disciplined at all for 

his conduct in regard to Matthew Morrison, correct? 

A I don't know that. 

Q You don't know that? 

A 

by anyone, and that would have to happen. 

Q 
isn't that correct? 

A I believe that's correct, yes. 

Q The Suicide Risk Scale Miss McIntyre completed, you 

consider that to be a valid instrument for assessing a 

person's suicidal tendencies? 

A Yes. 

Q And I think you told us before, I know Mr. Tom will 

object, but Miss McIntyre properly completed that 

assessment for him? 

A 

had an ideation. 

going to jump off a building, and that to me says I've got 

I don't know that any complaints were ever brought 

Mobile Crisis Unit did not provide ongoing consult; 

I would have interpreted it differently in that he 

He mentioned specifically that he was 
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Q What would that add to his score? 

MR. CONWAY: Why don't you 

show him whatever it is. 

BY MR STOFFERS: 

Q This is from a prior deposition, McIntyre 

deposition, and it's marked as Exhibit 5. Here you go. 

think it's in there. 

A Okay. 

I'm sorry. I'm sorry. One or two. I'm sorry. She 

scored that as a three. Oh, wait a minute. Wait. I'm 

not -- no. Let me back up, make sure I'm reading this 

right. Well, to backtrack in part one. 

Q Sure. 

A In Part I, Student has a plan, yes. 

Q Okay. So you think she was in error? 

That would have added four or five to the 

119 

I 

-- 

A 

he's going to jump off a building, off a bridge. 

9 

A 

yes. They're all kind of buildings in Cleveland, all 

kinds of bridges in Cleveland. 

this time. Suicide note, yes. Previous psychiatric 

hist,ory, yes. 

Jumping -- I think she was in error because he says 

So that would add a point to the score? 

Let me go over the whole thing. Method on hand is, 

Prior attempts unknown at 
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Several mutilations, yes. He mutilated himself 

either while he was in the hospital or prior to his 

admission to the hospital. 

references to cutting to scratching to self-mutilation. 

I believe there were some 

And there were dependent children at home. Now, I 

don't know whether this -- that means whether he has 

dependent children or whether he is a dependent child as 

his sister. So I'm not familiar with their -- their 

assessment form. 

His sense of hopelessness I would have judged as 

being extreme. His friends don't like him. His father 

doesn't love him. His father wanted him to kill his 

mother. His sister doesn't like him. From that note and 

only from that note he has no friends. 

world. Sense of worthlessness, somewhere again four and 

five . 

He is alone in the 

Social isolation, I would have put either a two or 

three. Depression he was obviously depressed. Perhaps 

not to the extreme. 

Impulsivity. Hostility. I'm not sure of environmental 

stress. 

Four I think would be good here. 

I would have put two or three. 

So I would have added one on sense of hopelessness. 

Maybe one on social isolation, and one or two on 

environmental stress, because there were a lot of 
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environmental stressors: 

kids don't like him; even though things seem to be going 

well, he's having -- he's having problems, which would put 

it to 24 or 25 which would be borderline according to 

their risks. A low is 24. High is 25. It would be 

borderline, and that to me would be significant. 

Q 
you add a point? 

A Yes. 

Q 
method. Point for self-mutilation. A three up in part 

one? 

A Right. 

Q 
three to five points? 

A 

up with a higher score than 25. 

Q Anywhere from, 25 to -- well, three and at the 

bottom that's 28. 

A Anywhere from -- yeah, no more than 28, but, yeah, 

it's significant. 

Q Okay. 

A 

Q 

A recently move to Cleveland; 

Okay. Make sure in part one if the answer is yes, 

You would have added a point for plan. A point for 

And part two you would have added anywhere from 

So actually if you add them all up, he would come 

Even though it's a low high, it's still a high. 

Do you know what type of training Miss McIntyre had 
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to handle a suicide threat crisis? 

A If I remember correctly, she had some workshops 

that she attended with Cleveland Public School System. 

She did not have any specific training during her 

education. She had a BA, it was in education and master's 

degree was in -- 

Q School psychology? 

A Psychology. 

Q 
A She's a member of the crisis team. 

Q 
A 

crises as they developed in the Cleveland Public School 

System. 

Q And the suicide note would be such a crisis? 

A Yes. 

Do you know what -- 

Do you know what the crisis team did? 

They were the first line of intervention with 

I%?. STOFERS: I do want to make 

copies of these and ask him a few questions 

on his notes. If we could take a 

five-minute break and do that. 

MR. CONWAY: Just ask him a 

question right off. 

THE: WITNESS: Because I don't 

know -- what is that you need a copy of? 
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Just ask him M R .  CONWAY: 

questions off of that. 

MR. STOFFERS: I want to mark 

that as an exhibit. 

M R .  CONWAY: That's fine. 

THE: WITNESS: I don't how 

whether there's a copy machine open now. 

M R .  CONWAY: What is that. 

THE WITNESS: Oh, okay. 

M R .  CONWAY: Who is that? 

T€TE WITNESS: That's in the 

local mental health center. I just called 

to see whether I could cite ratings. They 

had to compare it to the one they had. 

MR. CONWAY: Why don't you ask 

him questions and after we're done make 

copies or it would be part of your 

deposition transcript. 

MR. STOFERS: What's that? 

M R .  CONWAY: It would be part 

of your deposition transcript. 

M R .  STOFFERS: Right, but I want 

to have this marked. 

M R .  CONWAY: Fine. Mark -- 
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Q 

why don't you mark it. 

become a part of your depo. 

Mark it and it will 

MS. WISTNER: What nwnber is 

that? 

MR. STOFFERS: Seven. 

(Defendants' Exhibit No. 7 was marked for 

purposes of identification.) 

- - -  

R. STOFFERS: 

Mr. Mickey, I have marked as Exhibit 7, it appears 

to be a Suicide Assessment. 

references a K. Kanel, A guide to crisis intervention. 

And attached to it is a Lethality Assessment Scale, and 

attached to that is a Suicide Assessment Checklist front, 

and back James R. Roger 1990. 

A Mm-hmm. 

Q Where did you get that from? 

A I called the mental health center here in town just 

to see what type of assessment scale they used for suicide 

to compare it to the one Miss McIntyre in the Cleveland 

Public School's used. That's -- 

Q 

One page of the exhibit 

Are you familiar with the authors for any of those 

books? 
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A No,  I ' m  not .  

Q 

before? 

A There are so  many suic ide  assessment scales. I 

have not seen t h i s  pa r t i cu l a r  one. I w a s  j u s t  curious as 

t o  what t he  loca l  mental hea l th  center  here used i n  order 

t o  assess suic ide .  

9 Okay. And t h a t  wasn't p a r t  of your -- 

A N o .  N o .  This had nothing t o  do with my opinion. 

Q Okay. Put it t o  rest with the  exhib i t s .  T h e  las t  

exhib i t  I want t o  have marked i s  your two pages of notes,  

and j u s t  have you ve r i fy  them. 

8 .  

f igure  t h a t  you threw out? 

A Y e s ,  r i g h t .  

You've never -- have you ever seen those documents 

That ' s  going t o  be Exhibit  

Those are the  only notes you have other  than t h e  draft 

M R .  COWAY: H e  d i d n ' t  throw 

out a draft of h i s  repor t .  

notes -- 

H e  made 

THI? WITNESS: I made notes .  

M R .  COWAY: -- p r i o r  t o  h i s  

repor t .  There i s  a di f ference.  H e  did not  

draft  a repor t  and throw it out .  

M R .  STOF€!ERS: I ' m  not accusing 

him of anything. 
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Q You made notes for your report? 

A 

diszppeared. 

Q They' re gone? 

A They're gone. So if you want, if you want to 

copy them. 

I made notes for my report and they have 

ME?. CONWAY: He can make 

why don't you have them marked as an 

exhibit. 

- - -  
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just 

_.- 

(Defendants' Exhibit No. 8 was marked for 

purposes of identification.) 

- - _ .  

MR. STOFFERS: You probably need 

this for the record. It's already marked 

and just put this with the exhibits. 

BY MR. STOFFERS: 

A Was it your understanding that Miss McIntyre's 

initial decision was to send Matthew home with his mother 

before she even did an assessment? 

MS. WISTNER: Ob j ect ion. 

A No, that was not my understanding. 

Q When did Miss Morrison -- Miss McIntyre make the 
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decision that Matthew should go home with his mother? 

A I -- I cannot remember, but that's not -- I don't 

think that was the initial plan. 

Q 
Matthew home? 

A 

would have made that decision. 

Q 
A Well, they're, you know, at the school, one of 

their crisis team. 

Q 
to have Matthew go home with the mother other than Miss 

McIntyre? 

A I know there was a teacher. I don't know who 

exactly was a member of the team. 

but the teacher that found the note was involved at some 

point. 

was involved at some point, and the -- I don't know if 

they called the director of public safety or some other 

individual that tried to arrange for transportation, but 

other than -- I'm not sure of their names or -- or who 

they were. 

Q So either the teacher, a psychologist or principal 

or assistant principal and McIntyre all came to the 

That was -- that was her ultimate plan to send 

I assume that was the team's plan, that the team 

And what team made that decision? 

Do you know who's involved in that team's decision 

I can't remember that, 

Either the principal or the assistant principal 
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decision to have Matthew go home with the mother? 

A If that was what they were supposed to do, somehow 

Matthew was allowed to go home. 

Q I guess my question was: Did Miss McIntyre make 

the decision to have Matthew go home with his mother? 

you know if she made that decision? 

A That decision was made, but whether she made it by 

herself or whether she made it with the other people, I do 

not know. 

Q Okay. You're aware when Mr. Tiedemann last spoke 

with Miss Morrison on the evening of December 8, that he 

told Mrs. Morrison that, you know, if she wanted to, she 

could call him at any time? 

A I believe those were the words to that effect that 

he said. 

Q And she never called him back again, did she? 

A To the best of my knowledge, she didn't. 

Q Did not? 

A Did not. Didn't. 

Q I have no further questions at this time. Thank 

you, Mr. Mickey. 

Do 

_ . - -  

CROSS -EXP&lINAT I ON 

BY MR. PHILIPP: 
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Q Mr. Mickey, my name is Jonathan Philipp. I 

represent Dr. Lightbody. I think I just have a few 

questions just so everybody is on the same page. 

You will not be offering any criticism of 

Dr. Lightbody at the time of trial? 

A Yes. 

Q And similarly, you will not being offering any 

criticism of anybody associated with St. Luke's Hospital,. 

correct? 

A That's correct. 

Q And in your report at the bottom of page two, when 

you referenced poor communication between the hospital and 

the agency, did I take your testimony earlier in 

deposition to be that the communication was from 

agency to the hospital? 

A Yes. 

Q And not vice versa? 

A Yes. 

Q 
communication from the hospital? 

A 

Q Correct I 

A Correct. 

Q That's all I have. 

An so you don't have any criticism of 

No -- from the hospital? 

the 

the 

the 
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BY MS. WISTNER: 

Q I have some questions. Mr. Mickey, my is Rebecca 

Wistner. I represent Fran McIntyre. Let me turn to page 

one of your report. Mr. Stoffers asked you some questions 

about your opinions in the first paragraph that you had 

some question about in your report as to whether someone 

at the school that knew Bill Tiedemann was in contact with 

Miss McIntyre; is that correct? 

M R .  STOFFERS: Objection . 
BY MS. WISTNER: 

Q Since writing this report, you reviewed Fran 

McIntyre's deposition transcript, correct? 

A Yes. 

Q And based on your reading of that deposition, your 

question was answered? 

A Yes. 

Q Okay. And after reading that deposition, it was 

clear to you that Fran McIntyre was aware that Mobile 

Crisis and Bill Tiedemann had already been involved with 

Matthew's case? 

a Yes I 

MR. STOFFERS: 

BY MS. WISTNER: 

Objection. 
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Q And that therefore someone in the school knew that 

Mobile Crisis was involved in Matthew's case? 

A Yes. 

Q Okay. You reviewed Bill Tiedemann's deposition, 

correct? 

A Yes. 

Q And you reviewed the Mental Health Services' 

guidelines, correct? 

A Yes. 

MR. STOFFERS: Objection. 

BY MS. WISTNER: 

Q In your view of those documents, did you see 

anything that prohibited Mental Health Services or Bill 

Tiedemann asking to come to the school to evaluate a 

child? 

A No. 

MR. STOFFERS: Objection. Asked 

and answered. Move to strike. 

BY MS. WISTNER: 

Q 
prohibited the Mental Health Services or Bill Tiedemann 

from asking to meet with a child at home when she received 

a call from school about a suicide threat? 

A No e 

Did you see anything in those documents that 
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Q From your review of the documents in this case, did 

you see any indication that Mr. Tiedemann recommended to 

Ms. McIntyre that he do an assessment of Matthew either at 

school or at home later? 

MR. STOFFERS: Objection. 

A No. 

Q 
school or Mrs. Morrison herself refused to give consent to 

Mr. Tiedemann to perform an assessment on Matthew on 

December 8 upon his recommendation? 

Did you see any indication that anyone at the 

M R .  STOFFERS: Ob j ection . 
A No. 

Q Are you familiar with the requirements for 

obtaining certification as a school psychologist? 

A No, I'm not. 

Q 
schooling for a school psychologist? 

A No, I'm not. 

Q 
dealt with school psychologists? 

A Yes, but in Oklahoma. 

Q 
A No, I have not. 

Q 

Are you familiar at all with the standard of 

Have you in your professional -- in your career 

You have not dealt with any agency in Ohio? 

Do you have any idea what the legal standard of 
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care is for any employee in a public school district? 

A No, I do not. 

Q 
Bottom paragraph, you've been asked -- 

A Which page? 

Q On page two. 

A Two. 

Q You've been asked some questions about your 

statement here that there was poor communication between 

the school and the agency. Do you see where I'm 

referring? 

A m-hmm. 

Q Okay. Are you offering an opinion that the 

Cleveland Municipal School District was responsible for 

this poor communication? 

Let me have you turn to your opinion in Exhibit 2. 

MR. STOFFERS: Objection . 
A No. 

MR. STOFFERS: He's testified 

that he has no opinion about the school 

district or any of its employees. 

BY MS. WISTNER: 

Q 
which was marked as Exhibit 5 in the McIntyre deposition. 

A The Cleveland Public School? 

Let me have you pull out the Suicide Risk Scale 
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Q Yes. You just testified that if you were to 

evaluate Matthew Morrison, you would have provided some 

different responses on this document, correct? 

A Yes. 

Q Okay. And this is all based on hindsight, correct? 

A Correct. 

Q And based on your complete review of the files, 

correct? 

A Correct. 

Q 
A No. 

Q You did not interview Matthew on December 8? 

A No. 

0 Okay. So, for example, you've testified that in 

part one, No. 8, self-mutilation, you would have put 

yes; -- 

A Yes. 

Q 
Fran McIntyre had any knowledge of any self-mutilation at 

the time she interviewed Matthew? 

A Not specifically, no. I know she -- she -- Matthew 

shared with her that he had been hospitalized and had 

treatment. 

he had self-mutilated, I don't know. 

This was not based on any interview with Matthew? 

-- is that correct? Do you have any idea whether 

Whether he mentioned to her specifically that 
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Q Okay. Where did you learn that Matthew had some 

self-mutilation? 

A It was in his -- I believe in his initial 

diagnostic assessment that Mr. Tiedemann had performed or 

at some point when he was in the hospital that that came 

out. 

Q It was either 

Tiedemann's records; 

in the hospital records or in Mr. 

_._. 

Q 
A 

M R .  STOFFERS: Ob j ection . 
-- is that correct? 

Yes. 

MR. STOFFERS: Objection. How 

did Mr. Tiedemann put it in his assessment 

self-mutilation before he went to the 

hospital? 

MS. WISTNER: If he told him he 

did 

MR. STOFFERS: What's that? 

MS. WISTNER: If he told him 

he did. 

MR. STOFFERS: He said it was in 

the hospital. 

He said -- 

MR. CONMAY: 

A 

Wait for a 
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question. 

BY MS. WISTNER: 

Q Yeah. In any event, do you know whether Fran 

McIntyre had either the hospital records or Mr. 

Tiedemann's initial assessment -- 

A No, I do not. 

Q -- when she met Matthew on December 8? 

A No. No, I do not. 

Q In fact, your -- your assessment of the Suicide 

Risk Scale is based almost primarily from reading the 

suicide notes, correct? 

A Reading the suicide notes and reading the 

diagnostic assessment, the material in the depositions on 

the diagnostic assessment that Mr. Tiedemann provided. 

Q And you don't know whether Ms. McIntyre was told 

anything different by Matthew Morrison during her 

interview other than what's on either the suicide notes or 

the diagnostic scale? 

A No. 

ME?. STOFERS: Ob j ection . She 

did have the notes. 

a I asked if she was told anything different by 

Matthew? In other words, do you know whether Matthew 

contradicted himself -- 
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A No. 

Q -- in the interview? Okay. And your scoring I 

guess of this Suicide Risk Scale, is that based on what 

you believe a reasonable and prudent social worker would 

do? 

A 

yes. 

Q Okay. Based on something that -- that a school 

psychologist -- a reasonable prudent school psychologist 

would do? 

One who had knowledge of -- of Matthew's behavior, 

MR. STOFFERS: Objection. 

A That I can't answer because I'm really not familiar: 

with what training that a school psychologist gets. 

Q 
care for a school psychologist is either? 

A No, I'm not. 

Q 
of this document, of the low score being 24 and below and 

high score being 25 and above, correct? 

A Yes. 

Q You indicated if you had scored this Suicide Risk 

Scale based on your review of the documents, it would have 

been a 25 or above; is that correct? 

A Yes. 

And you're not familiar with what the standard of 

There was some discussion, if you see at the bottom 
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Q Are you aware that, you know, the policies of the 

school district is if the score would have been 25 or 

above, the school psychologist was suppose to contact the 

Mobile Crisis? 

A 

Miss McIntyre's deposition. 

Q Okay. And in this case, Mobile Crisis was 

contacted concerning Matthew on December 8, correct? 

A Yes. 

I believe -- I believe I remember reading that in 

ME?.. STOFFERS: Ob j ection . 
BY MS. ~ISTNER: 

Q 
the documents, Mr. Tiedemann did not rely on this Suicide 

Risk Scale in making any determination about what to do 

with Matthew on December 8, correct? 

To the best of your knowledge from your review of 

ME?.. STOFFERS: Ob j ection . 
A Correct. 

Q 
that -- that Fran McIntyre contributed to the death of 

Matthew Morrison, correct? 

And you don't intend to give any opinion at trial 

MR. STOFFERS: Objection . 
A 

Q 

True. 

That's -- I have one more question. 

ME?.. STOFmRS: I have just -- 
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MS. WISTNER: 

one more. 

139 

I thought I said 

MR. STOFFERS: I'm sorry. I get 

a little anxious. 

MR. CONWAY: Let the record 

reflect that we've been here for four hours. 

I'm not nervous, I'm bored. 

MS. WISTNER: I have no more 

questions. 

MR. STOFFERS: Couple questions. 

MR. CONWAY: All right. 

- - -  

FURTER CROSS-EXAMINATION 

BY MR. STOFFERS: 

Q There was I think a social worker involved in this 

case, Gerry Beard-Chaney, are you aware of that? 

A Not until today. 

Q 
her? 

A No. 

Q 
infamous Suicide Risk Scale. Make sure I'm clear here. 

When you circled yes for student has a plan, that's based 

upon the note, right? 

And you were not asked to give any opinions about 

Looking at just a few more questions about the 
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A Yes. 

Q When you circled yes for method on hand, that's 

based upon a note, correct? 

A Yes a 

Q When you at the bottom, 21, circled two or three 

for environmental stress, that's based upon a note, 

correct? 

A No. That one is based not only on the note, but 

also on his past history both in West Virginia and the 

subsequent move to Ohio. 

Q Okay. How about the sense of worthlessness, based 

upon the note? 

A 

Q Okay. How about the sense of hopelessness? 

A 

Q Okay. How about the social isolation? 

A 

family history. 

Q 
whether McIntyre contacted Mobile Crisis Services on 

December 8. She did not contact them, did she? 

Based upon the note and his previous note. 

Based upon the note and the previous note. 

Both the note and the previous note and his -- the 

And you were asked a question by Miss Wistner as to 

MS. WISTNER: Objection. That 

wasn't my question. 

were contacted, not whether McIntyre 

I asked whether they 
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contacted them. 

BY MR. STOFFERS: 

Q Okay. McIntyre didn't contact them, did she? 

A I -- I do not know who placed the call. I know 

Mrs. Morrison made the call. 

Q Okay. 

A But for her to have make the call, the school knew 

that she was calling. Now, whether Miss McIntyre dialed 

the number for her, whether the secretary gave her the 

phone and dialed the number for her, I don't know. 

Q You don't know how the phone call -- 

A I don't know how the -- 

Q Phone call took place? 

A Right. 

Q Fair enough. No other questions. 

M R .  CONWAY: He'll read. 

(Deposition concluded at 6:Ol p.m.) 

- - -  Signature reserved - - - 

BARRY L. MICKEY 
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C-E-R-T-I-F-I-C-A-T-E 

STATE OF OHIO ) 

COUNTY OF LUCAS ) 
) ss 

I, Joan €4. Rohlman, Court Reporter and Notary public 
in and for the State of Ohio, duly commissioned and 
qualified, do hereby certify that the within-named 
witness, BARRY L. MICKEY, was first duly sworn by me to 
testify the truth, the whole truth and nothing but the 
truth in the cause aforesaid; that the testimony then 
given by him was by me reduced to stenotypy in the 
presence of said witness, afterwards transcribed upon a 
computer; that the foregoing is a true and correct 
transcript of the testimony so given by him as aforesaid; 
that this deposition was taken at the time and place in 
the foregoing caption specified and was completed without 
adjournment; that the signature of the said witness to the 
transcribed copy of his deposition was not waived. 

I do further certify that I am not a relative, 
employee, or attorney of any of the parties in the 
above-captioned action; I am not a relative or employee of 
an attorney or counsel employed by the parties in the 
above-captioned action; I am not financially interested in 
the action; I am not under a contract as defined in Civil 
Rule 28 (D). 

IN WITNESS WHEREOF, I have hereunto set my hand and 
affixed my notarial seal of office at Toledo, Ohio, this 2- //I 63 day of July 2002. 

My commission expires 
August 12, 2003. 

Notary Public 
and for the State of Ohio. 
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